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Osnivačka skupš 
»Zelenih« u subot
Zeleni u svijetu izbacili su krilaticu o potrebi sačuvanja 
jedinog planeta na kojem živimo. Ovi naši, šibenski; uka
zuju na to da za sve njegove stanovnike postoji samo >• 
dan Šibenik i vrlo je važno kako ga ekološki unaprijediti 

STRANICA 5.

£ Mislim da se nalazimo u jednoj čudnoj situaciji dosadašnjih pravila i po- 

Jk našanja u tzv. dogovornoj ekonomiji jednopartijskog monizma i preiaza u 
tržišno privređivanje s pluralizmom vlasništva i politike, dakle u situaciji u 

PA kojoj ima dosta elemenata nesnalaženja, pa prema tome i anarhije - ka- 
A že Zdravko Petković, v. d. direktora TLM-a

STRANICA 3.

Tržište ne trpi 
anarhiju i nerad
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KAKO NADOKNADITI 
NEKAD 
»SVEMOGUĆE« 
UČITELJEI POPOVE

M
urterski umirovljenici su 
oštri i uporni u zahtjevu 
da nadu svoj (zimski) ku
tak u zgradi bivše uljare, kojom 

sada praktički gospodari kolek
tiv -Slanice-. Njihova molba nije, 
međutim, jednostavne naravi, 
jer sadrži i želju da zgrada pro
mijeni vlasnika, točnije da je 
•Slanica« prepusti Mjesnoj za
jednici. Iz -kancelarije- Mjesne 
zajednice umirovljenicima, pak, 
odgovaraju da -nemaju volje ra
spravljati o objektu, koji nije nji
hov. a da bi. u slučaju da mogu 
odlučivati i birati, neki kutak 
prije dali mladima nego penzi
onerima’-. Ima tu i razložnog, 
emotivnog kopanja po (murter- 
skoj) prošlosti, jer umirovljenici 
traže -svoj dio- zgrade, koja je

prije gotovo 80 godina podignu
ta dobrom voljom naroda sa 
svećenikom Nikom Planćićem 
na čelu!

-Murterski slučaj- je indikati
van u svakom smislu. On govori 
o umiranju (svakog) društvenog 
života u turističkim središtima, 
gdje ljeti sve -sijeva- od -devi
zne- borbe. Ili. Murter se nimalo 
ne razlikuje od Vodica i Primo- 
štena. gdje se zimi broje devize 
ili. pak. pretvaraju u blokete. 
prepuštajući mlade i vitalne 
umirovljenike jesensko-zimskoj 
dokolici i zadimljenim prostori
ma. gdje igraju briškulu i trese
te.

Prije rata se. kažu, u Murteru. 
Vodicama. Primoštenu i svim 
sličnim ili manjim mjestima sve

Predsjedništvo OK SSRNH Šibenik

Opredjeljenje za 
slobodu čovjeka

P
redsjedništvo Općinske konferencije SSRNH Šibenik, 
na svojoj’ sjednici održanoj 17. siječnja 1990. godine, 
usvojilo je saopćenje za javnost:

Zalažući se za višestranački politički pluralizam i demo
kratski dijalog svih ravnopravnih političkih subjekata. Pred
sjedništvo smatra da nitko nema pravo da u ime demokracije 
izaziva nacionalnu netrpeljivost i mržnju te osuđlje sve one 
pojedinačne istupe na stranačkim skupštinama L Šibeniku. 
Splitu, Novoj Pazovi i Ljubljani koji se zalažu za ilpotrebu si
le. siju strah i traže prekrajanje granica zemlje.

Predsjedništvo, također, smatra da nitko nema pravo 
tražiti da se zvijezda petokraka, simbol jedne suverene dr
žave stvorđne uz ogromne žrtve svih naših naroda, skida sa 
zastave i JMjesto toga nuditi svoje stranačke simbole.

Istodobno se opredjeljujemo za slobodu čovjeka kao 
ishodište* Mjeru i kriterij svakog demokratskog sistema. Nije 
nam cilj protiviti se pluralističkim težnjama i nicanju alterna- 

':ih stranki, ali smo odlučno protiv onoga štotivnih politk 
ugrožav4 č
među Ijudii

eka u njegovom opstanku, raspiruje mržnju 
i narodima. A
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vrtjelo oko učitelja i popa. Da
nas su prosvjetni radnici, uglav-, 
nom. putnici, kojima briga za 
mjesto, gdje ostvaruju dohodak, 
prestaje oglašavanjem školskog 
zvona, dok o popovima ne bismo 
zborili iž principijelnih razloga. 
Zbog stava da je prava istina o 
tretmanu svećenika i vjernika 
jamačno između ranijeg potpu
nog potiskivanja i sadašnje, 
-iznenadne demokracije-. No. 
htjeli bismo konstatirati da ško
le (čitaj prosvjetni radnici) i 
društvene organizacije u dana
šnjem vremenu nisu nadoknadi
li manjim mjestima ranije -sve
moguće- učitelje i popove u na
stojanjima da sve bitno ne bude 
svedeno na punjenje kese i želu
ca.

Nije vrag da mladi (i stari) u 
Primoštenu i Vodicama ne bi 
koji put tjedno otišli u mjesno 
kino’ Nije vrag da se oni ne bi 
okupili i na kakvom koncertu 
Tomislava Ivčića. klape -Šibe
nik-. pa i -Prljavog kazališta- i u 
svom mjestu’ Teško je vjerovati 
da su oni zadovoljni dokolicom 
•kafića- i pomalo -iščezlih- ko
noba. Problem je. valjda, u tome 
što nema koga da u pravom 
smjeru pretoči volju naroda. Baš 
onako, kgko su to radili nekad 
seoski učitelji ili don Niko Plan- 
čić. kada je privolio murterske 
ribare i težake da svojim tru
dom i novcem prije 80 godina 
podignu danas, pomalo zapušte
nu. murtersku uljaru.

I. M.

REFLEKS! TJEDNA
Piše: Petar GARDDAN

OD UZVIŠENOG 00
SMIJEŠNOG
U svjetskoj povijesti* rijetko će se za

bilježiti godina slična’’ 1989. po broju, 
snazi i veličini društvenih i političkih 
prevrata. Po dubini i Snazi društvenih 
promjena i naše se društvo »uknjižilo« u 
većinu svjetskih sredstava informiranja 
— listova, radija i TV. Svjedoci smo ka
ko padaju glave i neprikosnovenih vla
dara, političara i privrednih rukovodila
ca. Svjedoci smo vremena koje pokazu
je koliko je kratak korak od uzvišenogI 

, do smijenjenog, otpisanog, smiješnog.; 
’ »Ringišpil« društvenih i ljudskih sudbina; 

ovaj se’ put kao i bezbroj puta u povije-*
sti ponavlja.
‘ Što se to događa s direktorima naših’, 
poduzeća kada se nađu pred razjarenim)
radnicima? »Ispovijest« Filipa Vukičevi-' 
ća bivšeg direktora TEF-a »Slobodnoj; 
Dalmaciji« samo je jedna od bezbroj 
istina koje se iz opravdanih ili neoprav
danih razloga događaju direktorima ju
goslavenskih poduzeća.

Što radnici stvarno traže? Veće plaće, 
bolja radna mjesta, stolice, manje rada, 
dolazak i odlazak s posla po vlastitom 
nahođenju, reprezentativne mitinge ili 
samo više pravde u raspodjeli radnih 
mjesta i osobnih dohodaka, vise mfor- 
miranosti o stvarnom stanju u poduze
ću, više rada i stručnosti od svojih pret
postavljenih, više pravih, moralnih vrlina 
od svojih direktora. Prave radnike uvi
jek je krasio visok radni elan i moral. U 
većine dobrih radnika izgrađen je osje
ćaj prirodne potrebe za društvenim do
kazivanjem samo radom i rezultatima. 
Odavde proistječe realni radnički za
htjev za izgradnjom što objektivnijeg 
sistema nagrađivanja prema jadu i re
zultatima. Zar »truli kapitalizam« nije do 
krajnosti usavršio metode »cjeđenia 
ljudskog znoja« uz materijalnu stimula
ciju. Zar se pravilno postupanje kapita
lista s radnicima, zasnovano na materi
jalnim interesima jednih i drugih — za 
većim nadnicama i većim profitom, nije 
pokazalo uspješnijim u razvoju kapitali
stičkih firmi od primjene socijalističkih 
apstraktnih parola u razvoju socijalistič
kih poduzeća. Zašto se samo na »zasta
vama« socijalizma vijore zahtjevi da je
dino rad i rezultati rada određuju mate
rijalni i društveni položaj čovjeka u 
društvu? Zašto to nije postalo i životna 
stvarnost u socijalističkom svijetu?

Koliko je u svemu tome pridonijela 
ideologija zabranjenog tržišta radne

KORAK
snage i kapitala, odnosno tržišnog 
vrednovanja rada i kapitala.

Zato što ni radnici, ni kapital nisu 
imali svoju realnu (tržišnu) cijenu dove
deni su u stanje nerealnosti, potcijenje- 
nosti ili precijenjenosti, nedovoljne bri
ge za gazdovanje s ovim osnovnim fak
torima svakog privređivanja.

Osvrnemo li se kritički na trenutna 
stanja u svakom od naših poduzeća i 
ustanova vidjet ćemo koliko je nezapo
slenih ili poluzaposlenih, koliko je sati 
rada u nepovrat izgubljeno. Pogledajmo 
koliko je mrtvog kapitala u praznim

• - objektima, zaustavljenim strojevima ili 
r TpJinLPo*uzaPos,en'm objektima i stro- 

Sredst^"odn^sn#4E^M“ olovna 
uopće domaćini? Za neutraw% 
trača postavlja se pitanje čija su to 
sredstva. Možda se i mogu razumjeti 
radnici koji sve to i ne shvaćaju dovolj
no, ali mogu li se razumjeti svi ti direk
tori koji malo ili ništa ne poduzimaju da
stvari idu nabolje?

Poslije ovoga vrijedno je postaviti i 
pitanje: da li se pravi radnici uključuju u 
radnički bunt zbog većih plaća ili zbog 
nereda i neodgovornosti svojih rukovo
dilaca. Vjerovati je da većina pravih rad
nika realno razmišlja da bez rada i reda 
nema ni većih plaća i da zato prvo treba 
uspostaviti red i rad pa tražiti veće pla
će.

U razvijenom svijetu, u Evropi kojoj 
se danas okreću naši rukovodioci i rad
nici ulazi se u svijet biznisa. Svijet bi
znisa ne proizvodi tone aluminija, fero
legura, plastike i dr. nego to radi da bi 
ostvario novac — zaradu. Po uzoru na 
Evropu, moramo shvatiti da i naši direk-. 
tori moraju postati biznismeni — mena
džeri, glavni pokretači razvitka svakog 
poduzeća. Direktori moraju biti privrže
ni-dobi janju maksimalnih zarada svojem 
poduzeću, jer time najbolje pridonose 
kako poduzeću tako sebi, radnicima i 
društvu u cjelini.

Na kraju pitanje (pouka) našim direk
torima — sutrašnjim biznismenima i ru
kovodiocima radničkih sindikata: zar bi
znis može cvjetati u vakuumu koji on 
sam stvara, zar je progres moguć bez 
uvećanja materijalnog bogatstva i bez 
takve diobe ostvarenog bogatstva koje 
je na putu blagostanja pojedinaca, po
duzeća i društva u cjelini. Kada će se 
»točak vremena« početi okretati od smi
ješnog do uzvišenog?



Na govornici: Zdravko PETKOVIĆ, v. d. generalnog direktora TLM-a

Tržište ne trpi anarhiju i nered
Tvornica lakih metala - Šibe

nik od prvog siječnja posluje 
kao samostalno poduzeće. Neki 
formalni uvjeti, međutim, još ni
su ispunjeni pa s razlogom pita
nje prvom čovjeku poduzeća 
Zdravku Petkoviću. v. d direkto
ra TLM-a. kako sistem funkci
onira;

- Najprije da kažem što je do 
sada učinjeno. Mi smo donijeli 
samoupravni sporazum o trans
formaciji SOUR-a u poduzeće, 
utvrdili Statut poduzeća, izabrali 
samoupravnu radničku kontro
lu i samoupravne organe, dakle. 
Radnički savjet, izabrali smo vr
šioca dužnosti poduzeća, na 
sjednici od 27. prosinca prošle 
godine, i raspisali natječaj za 
izbor generalnog direktora, a 
ovih dana raspisani su i nat ječa
ji za ostale rukovodioce Tvorni
ce i sektora. Utvrđene su i neke 
privremene odluke kako bi si
stem funkcionirao u situaciji 
kad nisu stvoreni svi preduvjeti 
da bi bivši SOUR mogao djelo
vati u novim, tržnim uvjetima od 
1. siječnja 1990. godine. Dakle, 
nalazimo se. na neki način u jed
nom prijelaznom razdoblju, jer 
nemamo izabrane rukovodioce 
na svim razinama, nisu donijeti 
neki najnužniji akti koji omogu
ćavaju funkcioniranje sistema 
pod novim uvjetima, pa predsto
ji donošenje još niza akata i pra
vilnika. koje, po zakonu, treba 
donijeti do 1. travnja ove godine. 
Prema tome, sada smo u jednoj 
malo čudnoj situaciji, pa nastoji
mo da je što bezbolnije prevla
damo. ali je opći zaključak da 
ukupnu konsolidaciju - organi
zacijsku, kadrovsku i instituci
onalnu, da tako kažem, treba 
provesti što prije kako bi ovo 
prijelazno razdoblje trajalo što 
kraće.

Računicom do usklađenih 
plaća
• Zakon o ograničenju osob

nih dohodaka je decidiran I go
tovo nalaže da svatko pronađe 
vlastitu računicu. Da li je u 
TLM-u već pronađena?
- Mi smo računice napravili. 

Moram kazati da je u početku 
bilo nekih ne jasnoća, jer je stari 
Zakon drugačije tretirao pod
ručje osobnih dohodaka, po. na
kon svega stvari su sada prilič

no jasne, ispunjeni su svi formu- 
lari. utvrđena prava i sačinjena 
raspodjela za mjesec prosinac, 
mada i sad ima određenih pro
blema povezanih s onim o čemu 
smo maločas razgovarali, činje
nicom da TLM još nije upisan u 
sudski registar, dakle, nismo još 
uvijek formalno u tom dijelu je
dinstveni - imamo Radnu za
jednicu i Centar za aluminij koji 
ne spadaju u privrednu djelat
nost i nemaju pravo na onih 20 
posto, što smo na neki način 
prevladali u ovoj fazi, ali nakon 
konstituiranja poduzeća kao je
dinstvenog napravit ćemo i do
datne računice i utvrditi nova 
prava.

Nesnalaženje vodi u 
anarhiju i štrajkove
• Do tada, ima li bojazni od 

radničkog nezadovoljstva, u ne
kim sredinama sve izraženjeg?

- Ja bih podsjetio na riječi ju
goslavenskog premijera Ante 
Markovića kad je u Skupštini 
Jugoslavije apelirao i stavio 
određeni moratorij na štrajkove 
i mitinge do kraja lipnja, do kad 
je prilično jasno definirana eko
nomska politika, odnosno ovaj 
dio reforme Međutim, svakod
nevno vidimo da od loga apela 
nije baš mnogo ostalo. Mislim da 
se nalazimo u jednoj čudnoj situ
aciji dosadašnjih pravila pona
šanja u takozvanoj dogovorenoj 
ekonomiji jednopartijskog mo
nizma i prelaza u tržno privređi
vanje s pluralizmom, vlasništva i 
politike, dakle, u situaciji u kojoj 
ima dosta elemenata nesnalaže
nja. pa prema tome i anarhije. 
Kad se utvrde pravila ponaša
nja. a tržište očito ne trpi anar
hiju i nerad, i kad se shvate bit
ne promjene i učini prvi poziti
van korak može se krenuti dalje.

Onaj tko prvi ne krene sa starta 
i izgubi taj prvi početni korak 
očito će mu i ubuduće biti mno
go teže, a oni koji se previše bu
du pozivali na neke druge uvjete 
i prošla vremena uvijek će ka
sniti... U ovom trenutku treba 
samo dosta razuma, strpljenja i 
socijalnog mira, jer bavljenje sa
mim sobom, pogotovu prisilnim 
metodama, može mati pogubne 
posljedice za svako poduzeće, 
napose ovakvo kakvo je naše. 

koje predstavlja kičmu privrede 
šibenske općine.
• Možemo reći da se Mrojo- 

vođe Hrvatske nisu tržišno po
našale. pa su Im šibenski dokerl 
uputili oštar protest, jer gubici 
su ogromni. Kakve su posljedice 
u TLM-u?

- Očito je da će štrajk imati 
(Miraza i na Tvornicu lakih me
tala, jer dosta naše robe ide že
ljeznicom. Ne znam cijelu poza
dinu toga, ali mislim da je takav 
način izražavanja nezadovolj
stva neopravdan i da je izravni 
udar na reformu i sve demo

kratske procese koji su. istina, 
još u povoju u našoj zemlji.

Nema ostavke (ni štrajka?)
• Izrazit ste protivnik štraj

ka. no njegovih nagovještaja 1 u 
TLM-u Ima. Govori se čak i o va
šoj ostavci?

— Pravila ponašanja tokom 
štrajka moraju se utvrditi Oče
kujem da će se Zakonom o štraj
ku. pa i na sljedećem Kongresu 
Saveza sindikata, te stvari mo
rati razriješiti i definirati, jer 
uglavnom ovo što se do sada do
gađalo više je anarhija no štrajk. 

a na demokratskoj osnovi se ni
je moglo razgovarati o razrješe
nju problema. Što se štrajka u 
TLM-u tiče mislim da je posljedi
ca kao i uvijek nedovoljne infor 
miranosti uopće o stanju u ko
lektivu i mogućnostima isplate 
osobnih dohodaka, jer je to uvi
jek povod za štrajk, kao i raznih 
dezinformacija, poluistina ili ne
točnih informacija o nekim dru
gim pojavama i nekim drugim 
štrajkovima u zemlji, slijedeći li
niju solidarnosti i zamisli da se 
štrajkovima, u većini slučajeva 
ostvaruju radnički zahtjevi 
Osobno mislim da je TLM u zad
njih nekoliko godina prilično 
uspješno plovio po uzburkanom 
jugoslavenskom moru, da je sve 
svoje obaveze, napose financij
ske. izvršavao na vrijeme i kvali
tetno i prema radnicima i pre
ma svojim poslovnim partneri
ma. i da je važio, ipak, kao jedna 
stabilna firma u jugoslavenskim 
razmjerima, s iznad prosječnim 
rezultatima Nažalost, nalazimo 
se u situaciji velikih promjena 
odnosa u društvu s jedne strane 
i s druge bitnog pogoršanja eko
nomskog položaja TLM-a zbog 
dekonjuklure na tržištu i znat
nog porasta troškova poslova
nja. tako da su ekonomski učinci 
u posljednje vrijeme i oni koji se 
očekuju u 1990 godini gori od 
onih prethodnih, i ako se nešto 
ne promijeni bit će još gon. 
Međutim, osobno cijenim da ovo 
poduzeće ima dovoljno unutra
šnjih rezervi i mogućnosti da 
jednom značajnijom promjenom 
ponašanja, što je velika odgovor
nost rukovodstva poduzeta, sre
di to stanje Iz unutrašnjih rezer
vi moraju proizaći značajni eko
nomski učinci u jednoj stabilnoj 
proizvodnji na razini naših mo 
gucnosti. a ne dogovorenih pla
nova i slično...

Ostavke su aktualne u cijeloj 
zemlji, to nije nikakvo čudo, to se 
događa svakog dana. Osobno ci- 
jenim da ovo poduzeće treba i 
zaslužuje prave rukovodioce i 
pravog direktora Tvornice i sek
tora. koji će onda, po hijerarhiji i 
uz nužnu kadrovsku obnovu, bi
rajući svoje suradnike na nižim 
razinama i raspoređujući ljude 
u dobroj organizaciji na prava 
mjesta, prema njihovim zasluga
ma i mogućnostima, moći prev
ladali sve ove probleme. Koga će 

Radnički savjet, na sjednici oko 
i veljače, izabrati za generalnog 
direktora, ovisit će. prije svega, o 
programu koji će ponuditi, ali i 
o ocjeni Radničkog savjeta o 
njegovim sposobnostima i mo
gućnostima da sve probleme ri
ješi uspješno

• Do tada, dakle, nema 
ostavke v. d. generalnog direk
tora?

- Nema za tim potrebe, jer je 
27 prosinca određen vršilac du
žnosti generalnog direktora koji 
će na loj dužnosti biti mjesec da
na Svijet neće propasti za to vri
jeme. a sve ostavke, konfuzije i 
komentari koje bi se oko toga 
događah mogli bi ivom kolekti
vu samo štetiti

Je li'90 bauk?
• Za kraj ne baš diskretno 

pitanje - s obzirom na antiin
flacijske zahvate, plaši li Vas 
(kao privrednikaj 1990. godina?

- U jednom prilično definira
nom privrednom ambijentu za 
1990 godinu čovjek se ne bi smio 
pribojavati ukoliko cijeni da 
njegovo znanje i sposobnost u 
takvom ambijentu mogu doći do 
izražaja Međutim, sigurno zna
te. čudne se stvari događaju u 
svijetu, napose u zemljama 
Istočne Evrope, došlo je do veli
kih promjena u nekim zemlja
ma. a u Jugoslaviji prisutne su

mom. bez medusc
van ja i svađa, mitinga štrajkova 
i slično Ostvare li se ove pretpo
stavke ne bi se trebalo bojati ra
da. a rezultati će sami po sebi 
doci Međutim, i sam predsjed
nik Savezne vlade Ante Marko- 
vić. na pitanje da li se boji, iako 
je dosta hrabar, jer osobno ga 
dobro poznajem, odgovorio je da 
se i sam boji, naravno imajući u 
vidu sve ono što se može dogodi
ti oko njega, a na što ne može 
imati izravnog utjecaja

Razgovarala Dijana SOKO

Kako šibenski aluminijaši projektiraju plan poslovanja za 1990. godinu

izgubiti ili dobiti
Projektirana negativna bilanca od pet milijuna dolara može se srezati na 
nulu uz iskorištenje unutrašnjih rezervi od 12 posto. Samo u Tvornici 
aluminija Ražine smanjivanjem investicijske izgradnje može se dobiti dva 
milijuna dolara. Uvođenjem reda i rada može se uštedjeti još i više.

Prva projekcija plana poslovanja poduze
ća TLM »Boris Kidrič« za 1990. godinu poka
zuje da će ono biti negativno, odnosno 
iskazano kroz gubitak od oko pet milijuna 
dolara na kraju godine, lako se radi o pro
jekciji plana, koju je služba ekonomike pre
zentirala Radničkom savjetu poduzeća na 
bazi poznatih standarda, ona je, barem što 
se dijela delegata tiče, dočekana na nož. 

Kakvo je to tržišno privređivanje i poslova
nje koje u samom startu nudi gubitak, bilo 
je pitanje, koje je objektivno objašnjavalo 
uzrok spomenute reakcije. Vjerojatno bi 
trebalo biti obrnuto čulo se odmah zatim, 
služba planiranja i rukovodeći tim moraju 
ponuditi takav program koji će garantirati 
pozitivno poslovanje, jer u protivnom se ne 
može razgovarati o poslovanju ili razvoju, 
već treba razmišljati o nečem drugom.

Psihološki razlozi su bitni
Naravno da je takva reakcija duboko 

opravdana i logična, iako će svi koji posve 
dobro raspoznaju vrtloge i zamke pomalo 
čudnog tržišta na kojem plove proizvođači 
i prerađivači aluminija, uzviknuli da oni koji 
je tako postavljaju nisu u pravu. Zaista, 

kakvu kontrolu, ali postoji i nešto drugo što 
se može, a rekli bismo i mora kontrolirati.

Postavljanje projekcije plana poslovanja 
s negativnim predznakom nije dobro iz ne
koliko razloga. Pođimo od onog dosta puta 
zanemarenog, ali izuzetno bitnog razloga 
— psihološkog. Nakon snažnog zakoracaja 
SIV-a u privrednu reformu psihološki trenu
tak u planiranju i isticanju projekcija poslo
vanja postaje izuzetno bitan. Mnogi ljudi s 
razlogom očekuju velike, radikalne izmjene, 
drukčiji način rada, razmišljanja i ponaša
nja.

Očekuje se i vidljiv preokret i eliminira
nje mnogih stvari koje su koliko jučer mno
go toga zdravog vukle u provaliju. U takvoj 
situaciji ponavljati plan i projektirati poslo
vanje na bazi uobičajenih standarda, dakle 
ne nudeći nov kvalitetan pomak, pa makar i 
kroz brojke, ipak je promašaj. Takav način 
razmišljanja ne uvažava određena refor- 
mska rješenja i ne parcipira ono što ona 
nudi. Stvoriti psihozu maloušnosti u sva
kom slučaju ne znači osigurati uvjete za niz 
zahtjeva i zahvata koji su u ovoj godini ne
minovni.

Može se zaraditi puno više

čim podacima. Negativna bilanca od pet 
milijuna dolara, može se srezati na nulu uz 
iskorištenje unutrašnjih rezervi od 12 po
sto.

Samo u jednom dijelu poduzeća, u 
Tvornici aluminija Ražine, može se smanje
njem investicijske izgradnje uštedjeti do 
dva milijuna dolara, a dobri poznavaoci te
hnološkog procesa tvrde da se u tom istom 
dijelu poduzeća samo na povećanju pro
izvodnje u elektrolitskim pećima od 10 kilo
grama aluminija dnevno može zaraditi do
datnih milijun dolara godišnje. Koliko sva
kodnevna racionalizacija proizvodnje, sma
njenje škarta, daleko bolja iskorištenost 
strojeva i radnog vremena, eliminiranje kra
đa, smanjivanje nepotrebnih troškova, pra
ćenje i kontrola svih materijala pri ulazu i 
izlazu, štednja, nova tržišta, prestrukturira
nje i drukčija kadrovska politika, rješavanje 
pitanja bolesnih i za određene poslove ne
sposobnih ludi, unapređenja, racionalizaci- 

iskazati, ali ona je pouzdano veća od one 
koja je iskazana kao negativan gubitak. No, 
posve je sigurno ne može se sve odjednom 
istjerati na čistac, pa na taj način osigurati 
i čist račun i pozitivno poslovanje. Test da 
određene procese tek treba započinjati i 
točno je i realno očekivati da ce oni biti 
spori I prepuni otpora, ali treba ih započi-

1 ' Upravo zbog toga je trebalo u projek
ciju plana i ugraditi onaj dio uspjeha koji će 
takvi procesi donijeti. Sasvim je razumljivo 
da stari način planiranja, ljudi jednostavno 
ne žele prihvatiti, jer društveni ambijent 
stvoren nakon započete privredne reforme 
otvara ogromne mogućnosti upravo za isti
canje i bavljenje jednog novog stila rada.

Stoga tako treba i raditi ukoliko se ne že
li kod ljudi stvoriti dojam da se nekim ne
gativnim planom već sada osigurava alibi 
za neuspjeh u poslovanju ili za povlačenje 
pogrešnih poteza. Ako je, pak. to u pitanju
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Da li se na parcelama Stambene zadruge »Aluminij« na Brodari
ci gradi nužni krov nad glavom ili se grade turistički apartmani?

NISMO »ŠIBENSKI NEUM«
T

ereni što su ih na Brodarici do
bili članovi Stambene zadruge 
•Aluminij« a na kojima je grad
nja objekata već uvelike počela, nji

hovim vlasnicima sigurno su »lutri
ja« ali nekima drugima su izgleda 
•trn u oku«. Prvo, stanovnicima Bro
darice koji to naselje već nazivaju »ši
benskim Neumom« upozoravajući da 
se na terenima koji su gotovo oteti 
bivšim vlasnicima sada jeftino grade 
vile i apartmani za iznajmljivanje. 
Drugo, nekim drugim krugovima, 
medu kojima i onima koji su uspjeli 
vidjeti projekte tih stambenih objeka
ta po kojima je. kako neslužbeno ka
žu, jasno da se radi o gradnji kuća s 
apartmanima za iznajmljivanje. Koli
ko u tim kuloarskim pričama i tvrd
njama ima istine pokušali smo do
znati u razgovoru s Brankom Kuži- 
nom. direktorom Stambene zadruge 
»Aluminij«.
- Ne bih baš rekao da Brodaričani 

imaju nekih zamjerki na gradnju ku
ća naših zadrugara na tim terenima 
Zaista, u razgovoru s nekim pred
stavnicima Mjesne zajednice nisam 
stekao takav dojam. Mislim da je za 
njih vrlo dobro to što smo mi tu pri

sutni jer im možemo samo pomoći, 
ulažući u infrastrukturu koju sigur
no individualni graditelji ne bi mogli 
napraviti. Svi tereni iznad naseljenog 
dijela Brodarice sada su potpuno ne
pristupačni i neatraktivni ali kad mi 
napravimo cestu, dovedemo vodu i 
struju do tog područja slika će se 
promijeniti. Mi smo osim toga Broda- 
ričanima izgradili trafostanicu, na
pravit ćemo i novu niskonaponsku 
mrežu i spremni smo im u svemu po
moći. Bilo je riječi o tome da im za 
rješavanje nekih problema s elektri
fikacijom damo pozajmnicu na što 
smo mi odmah pristali ali, valjda 
zbog nekih nesporazuma između 
njih i »Elektre«, to se nije realiziralo.

Brodarica je atraktivno gradsko na
selje i može se dalje primjerno razvi
jati samo usmjerenom stambenom 
izgradnjom i uz jake investicije. Na 
nas se možda ljute jedino oni ljudi 
kojima je ove terene, na kojima mi 
sada gradimo, općina oduzela i sim
bolično platila. Radi se tu samo o pi
tanju pravične naknade i tu ih potpu
no razumijem. Da sam ja na njiho
vom mjestu možda bih i ja tako 
razmišljao.

• Što je pak s tvrdnjom da se na 
ovim, do sada podijeljenim parcela
ma, grade apartmani i objekti koji su 
namijenjeni iznajmljivanju turistima 
ili da je ovo -šibenski Neum«?
- Te tvrdnje ni u kom slučaju ne 

stoje niti su blizu istini. Ne znam za
što bi ovo bio šibenski Neum kad su, 
od 67 podijeljenih parcela većinu do
bili upravo radnici u neposrednoj 
proizvodnji, vrlo je malo rukovodila
ca pogona i službi’, a medu njima ne

ma niti jednog direktora, iako im je 
bila pružena mogućnost da se natje
ču i vrate stan. Što se pak tiče toga da 
li su tereni dobiveni jeftino ili skupo 
to nije naša stvar. Mi smo terene do
bili od općine i platili joj onoliko koli
ko je tražila.

Osim toga, to nas baš i 
nije došlo tako jeftino jer mi smo fi
nancirali izradu PUP-a, sve priprem
ne radove, od probijanja ceste do sve
ga ostalog a to košta na tisuće mili
jardi starih dinara

• Ovdje se u prvom redu misli na 
namjenu objekata koji se grade, na to 
da li će se koristiti za stanovanje ili 
pak za iznajmljivanje!

- Ni tu barem za sada nema dile
me. Imamo sedam tipova objekata, 
dvojnih i u nizu, veličine kojih se kre
će neto, od 120 do 160 četvornih meta
ra. zajedno s garažom. To su. zapra
vo. trosobni i četverosobni stanovi. U 
prizemlju je kuhinja, trpezarija i 
dnevna soba na prvom katu su sobe.

Inače i po Zakonu o stambenim za
drugama. zadrugari mogu, u okviru 
Zadruge napraviti samo jedan stan.

Naravno, kada te kuće budu završe
ne i kada postanu vlasništvo onoga 
tko ih gradi mi ne znamo kako će je 
on koristiti i što će s njom raditi, to je 
njegova stvar. Takva kontrola se ne 
vodi niti za društvene stanove. Kuća 
mora biti rađena po projektu i da li je 
tako ispitat će naša komisija kada se 
budu izdavale uporabne dozvole.

Ako značajnih odstupanja u tom smi
slu bude onemogućit ćemo dobivanje 
te dozvole pa ćemo zadrugara tako 
vratiti na početak. Što se pak tiče ne
kih tvrdnji da medu onima koji su te
rene dobili ima i onih koji stoje sada 
s roditeljima, koji imaju i kuću ili ku
će koje će mi ostaviti, a ovu koju gra
di na Brodarici će iznajmljivati i u 
njoj uopće neće stanovati, možda tu i 
ima istine. Ali oni po zakonu imaju 
pravo natjecati se budući da kuća ro
ditelja nije zakonski sada njihova pa 
oni imaju status podstanara. Mi smo 
terene koje smo dobili podijelili po 
našim OUR-ima i radnim zajednica
ma a njihove stambene komisije 
određivale su tko ima pravo prven
stva.

• Na koliko još parcela na Broda
rici računate?

- Kada smo izradili PUP s opći
nom smo sklopili ugovor po kome bi
smo neposrednim davanjem, dakle 
bez natječaja, trebali dobiti oko 400 
parcela.

Do kraja ove godine trebali 
bismo uz ovih šezdesetak koje smo 
već dobili dobiti još 100 parcela. Sa
mo, zbog niza problema koji postoje 
sumnjam da će to ići tako lako. Mi 
smo već i uplatili jedan dio kao akon
taciju a do sada nemamo pojma o to
me koliki je to dio u odnosu na ukup
nu sumu i što ćemo i koliko još mora
ti utrošiti.

Po ovome što tvrdi direktor Stam
bene zadruge »Aluminij« a i po ono
mu što smo u projektima vidjeli, 
izgleda da se ipak, kada su tereni na 
Brodarici u pitanju, radi o glasinama.

Prava istina, za one koje ona zanima, 
pokazat će se ipak s vremenom, kada 
objekti budu izgrađeni i korišteni.

No, valja primijetiti da, ako bi se gla
sine tada i pokazale točnim to ne bi 
bila nikakva neobičnost za naš dosa
dašnji način i ponašanje. Jer. sjetimo 
se samo koliko je među nama onih 
koji su od društva dobili gotov stan 
(dakle, nisu ga svojim novcem, kao 
što to rade zadrugari, gradili) ali su 
zato napravili prave vile na moru ili 
negdje drugdje i sada bez kompleksa 
iznajmljuju i na njima dobro zarađu
ju'

D. FERlC

GRADSKI SAMODOPRINOS

U PRIPREMI OSNOVNA 
ŠKOLA VIDICI

U pripremi izgradnje osnovne škole Vidici otkazala 
su dva planirana izvora financiranja: iz SAS-ova s 
udruženim radom, kao i novac od amortizacije 
osnovnih škola. Da U će se samodoprinos za taj 
objekt morati produžiti?

S
edma sjednica Odbora samodoprinosa mjesnih zajednica općine 
održana prošloga tjedna »srezala« je to tijelo za sve predstavnike 
izvangradskih mjesnih zajednica, jer je dovršena rekonstrukcija 
Centra za odgoj i usmjereno obrazovanje

Od sada, pa sve do završetka izgradnje drugoga kapitalnog objekta 
predviđenoga sredstvima samodoprinosa. Odbor će brojiti šesnaest čla
nova predstavnike gradskih mjesnih zajednica i Skupštine općine. Soci
jalističkog saveza i SlZ-a odgoja i usmjerenog obrazovanja. Sve do kraja 
ožujka 1993. godine.

Riječ je o izgradnji osnovne škole na Vidicima, koja se već u samoj 
pripremnoj fazi našla pred brojnim problemima

Podnoseći na tome sastanku izvještaj, tajnik Savjeta škole u izgrad
nji Ante Juras ih je i nabrojio. Kao prvo, idejni projekt nove škole nije u 
skladu s urbanističkim projektom gradskog predjela -Vidici- koji pre
dviđa školsku zgradu na tri kata, dok je projektant predvidio dva. Savjet 
je zatim, zbog lakše procedure, zatražio izmjenu urbanističkih uvjeta u 
skladu s idejnim projektom koji će. što nije nevažno, poskupiti gradnju i 
to dovodi u pitanje i mogućnost paralelne izgradnje sportske dvorane i 
vježbališta. Već sada, naime, u ukupnoj investiciji vrijednoj oko pet mili
juna i dvjesto tisuća maraka nedostaje milijun i sedamsto tisuća. Razlog 
je lome što su -presušili« i izvori financiranja iz SAS-ova s privredom 
zbog sve lošijeg stanja, kao i predviđena sredstva amortizacije osnovnih 
škola, kojima je. kako je rečeno ovom prilikom, »nemoguće uzeti i to ma
lo što bi trebale ulagati u sve oronulije zgrade-. Pojavljuje se još i pro
blem preseljenja i Izgradnje nove streljane jer će buduća škola zauzeti 
mjesto postojeće, kao i preseljenje jednoga stanara iz kuće koja je tako
đer na istoj lokaciji. Stoga je u izvještaju Ante Jurasa postavljeno i pita* 
nje mogu li se animirati sve društveno-političke organizacije i udruženi 
rad za osiguranje nedostatnog novca, da bi sve sa školom bilo u predvi
đenim rokovima? Radovi, povjereni -Izgradnji- na natječaju, trebali su 
započeti početkom ožujka, ali će vjerojatno kasniti dva mjeseca zbog za
traženih izmjena urbanističkih uvjeta Govoreći o tome što je od osnutka 
Savjeta škole u izgradnji u listopadu pa do danas napravljeno, direktor 
Savjeta Ambroz Beneta spomenuo je čak 24 pripremna sastanka kroz tri 
mjeseca i mnoge pravne nedorečenosti Savjeta kao investitora. Naime, 
još se ništa pravno ne može raditi jer nema registracije kod Privrednog 
suda u Splitu, a ne postoji niti izvedbeni projekt, iako je već desetak 
odluka doneseno. U pitanju je i druga faza izgradnje s predviđenom 
Sportskom dvoranom, -pa smo u dilemi da li slati ili ići naprijed, odluči
li nastaviti, kaže Beneta Tako slično govorio je i član Savjeta Bozo Cvi- 
lan, napominjući da se od samoga početka krenulo s lošom kalkulaci
jom kvadrature prostora i same cijene izgradnje, najvjerojatnije zbog 
politike samodoprinosa. Međutim, iz drugih se sredstava taj problem ne 
može riješiti, rekao je Cvitan. -Jer, tko gradi, mora i platiti. U svakom 
slučaju, odlučili smo ići dalje, iako projekta još nema ali novci već pristi
žu. Neprilike bi nastale da ne krenemo do svibnja, a neke će probleme 
riješili i -Jadranska banka« kreditiranjem. Kako je dalje rečeno, još je 
uvijek prerano govoriti o produžetku samodoprinosa za školu na Vidici
ma, i trebalo bi počekat! da započme izgradnja. A problem druge faze, 
kako je sada, jedino je ii tome što, se neće moći prijaviti kao investicija, 
zbog nedostatka novca. Dobrom dijelu ntvv^danpgu. kriva je očito, i loša 
priprema radova na Vidicima prije osnivanja Savfb^««^ u Izgradnji. 
Naime, investitor u tome razdoblju bio je SIZ odgoja i ।
predstavnici nisu bili na ovome sastanku, pa je na prijedlog Žarka Butu 
lije, odlučeno da se od SlZ-a zatraži izvještaj za jedan od narednih sasta
naka u kojemu bi se objasnilo Odboru za samodoprinos zbog čega idej
ni projekt nije slijedio date urbanističke uvjete, a što je. na kraju, rezulti
ralo i skupljom izgradnjom za oko tisuću četvornih metara. Također je 
podržan i prijedlog Ljiljane Uzunović. koja je govorila o potrebi daljnjeg 
podržavanja do jučer sigurnog izvora financiranja iz SAS-ova sa privre
dom, kao »trajnog oslonca- gradnje ove škole. Novi će se momenti, da
kle znati na sljedećem sastanku Odbora za samodoprinos. kao i finan
cijski plan za kojega je prihvaćen prijedlog da se izradi samo za tekuće 
polugodište



Šibenski list r"
Četvrtak, 25. siječnja 1990. 3

S VRHA PERA REKVIJEM ZA ŠUME
S

tanje je u dalmatinskim šumama, 
posebno na šibenskom području, 
katastrofalno. Da je stanje uistinu 
g tako potvrđuje apel šumskog gospodar- 

$ stva »Dalmacija« koji je nedavno objav- 
$ ijen u dnevnoj štampi, a poruka mu je vi- 
š: še nego zabrinjavajuća. U apelu stoji da 
g ako se ne poduzmu hitne i efikasne mje- 
g re. šumskom gospodarstvu »Dalmacija« 
£ ne preostaje ništa drugo nego da predio- 
£ ži svoje vlastito rasformiranje. Da bismo 
$ razjasnili stanje porazgovarali smo s 
£ Brankom Kekelićem, direktorom šiben- 
£ ske »Šumarije«, koji ističe da problema 
$ ima toliko da je pitanje suvišno postav- 
§ ljati. - Šumarstvo je od rata na ovamo 
g vjerojatno u najtežoj situaciji. Prije svega 
g to se odnosi na zdravstveno stanje šum- 
S skog fonda, koje je alarmantno, kaže 
g Branko Kekelić.

Šume na dalmatinskom području, što 
g zbog biološkog umiranja, što zbog poza* 
g ra ili pak neodržavanja, jednostavno 
£ propadaju, a »Šumarija« nema sredsta- 
£ va ni za njihovu jednostavnju biološku 
g reprodukciju. Poseban problem, kaže 
£ Branko Kekelić, jest obnavljanje poža- 
£ rom uništenih dragocjenih šumskih po- 
# vršina, a svake godine svjedoci smo ne- 
g stanka stotine i stotine hektara, teškom 
§ mukom podignutih šumskih površina 
£ koje požari nemilice gutaju.
£ Svakako nije teško zaključiti da su po- 
£ sljedice takvog stanja, po svojoj štetnosti 
£ društveno i ekonomski nesagledive. Dje- 
g latnost »Šumarije jest čuvanje i zaštita 
£ šuma na području Općine, ali zbog spe* 
g cifičnosti ove djelatnosti šume nisu i ne 
g mogu biti samo briga »Šumarije« već i 
g čitave zajednice, koja u tom pogledu ima 
g ne samo ustavne već i sasvim precizne 
S zakonske odgovornosti i obaveze. Prije 
£ svega što šume imaju veliko značenje 

posebno gledajući s turističkog i ekolo
škog stajališta. Ono na što nas je Branko 
Kekelić posebno upozorio jest Zakon o 
šumama (čl. 81. toč. 2.) koji kaže: »Općin
ske skupštine dužne su osigurati sred
stva za radove na pošumljavanju krša i 
provođenje mjera zaštite šuma od poža
ra kao i za održavanje šuma ako nedo
staju sredstva organizacija udruženog 
rada (šumarstva) na području općine.
- Mi se uporno pokušavamo pozivati 

na tu zakonsku odredbu, ali bez uspjeha. 
Ni ostali potpisnici Društvenog dogovo
ra o financiranju šumarstva na kršu, a 
ima ih četiri (OOUR-i, općina, Republika 
i RSIZ) ne ponašaju se ništa bolje, tako 
da je stanje šumarstva iz godine u godi
nu sve kritičnije, ističe Kekelić.

Ništa bolje ne prolaze niti radnici »Šu
marije« čiji su osobni dohoci znatno 
ispod prosjeka osobnih dohodaka priv
rede općine. Republike, pa da bi uspo
redba bila što preciznija iznosili su 87,9 
posto prosjeka osobnih dohodaka radni
ka SAP Kosovo. A da li će radnici »Šu
marije dobiti svoje osobne dohotke za 
idući mjesec ostaje pitanje.

Da šume Dalmacije možda očekuju 
bolji dani pokazuje i činjenica da bi se 
uskoro trebao donijeti novi Zakon o 
izmjenama i dopunama Zakona o šuma
ma.

Za pitanje šumarstva na kršu, poseb
no na području Dalmacije od prioritet
nog je značenja kako će se novim Zako
nom regulirati pitanje organiziranja šu
marstva, i pitanje sigurnijeg i adekvatni* 
jeg načina financiranja šumarstva na 
ovom specifičnom području.

- Šumarstvo se na ovom području 
mora organizirati kao javno poduzeće sa 
svim obavezama i odgovornostima koje 
proizlaze iz takvog statusa, ali isto tako i 

sa čvrstim obavezama društva prema ta
kvom poduzeću, ističe Kekelić. Međutim, 
organizacija profitnog poduzeća u šu
marstvu na ovom području ni u kom slu
čaju ne dolazi u obzir, jer bi bila protiv
na i karakteru šuma i njihovu društve
nom značaju.

Sadašnje financiranje šumarstva, ia
ko predstavlja značajan korak naprijed 
u odnosu na ranije, pokazalo se instru
mentom Društvenog dogovora i način 
njegovog provođenja neadekvatnim i 
neefikasnim.

— Mi podržavamo prijedlog Republič
kog komiteta za poljoprivredu i šumar
stvo da u novom Zakonu svi privredni 
subjekti, koji imaju interes od općih kori
snih funkcija šuma, sudjeluju u plaćanju 
naknade u visini od OJ posto ukupnog 
prihoda. To se ne bi moglo smatrati no
vim opterećenjem privrede, već njiho
vom obavezom da sufinanciraju društve
ne resurse kojima se neposredno koriste 
i od kojih zavisi sam njihov razvoj, kaže 
direktor Branko Kekelić.

Šumarija bi trebala uložiti maksimal
ne napore da poveća vlastite prihode iz 
korištenja sporednih šumskih proizvo
da, koji nisu do sada korišteni do kraja, 
ali bi se pritom trebalo voditi računa da 
ne dođe do devastacije šume, jer se nje
zino ekonomsko iskorištavanje ne može 
provoditi na klasičan način. Po riječima 
B. Kekelića može se vidjeti da zakonoda
vac uopće ne predviđa mogućnost kori
štenja društvenih površina besplatno 
već samo uz naknadu, jer »Šumarija« 
dopuštanjem besplatne ispaše na dru
štvenim površinama krši Zakon na štetu 
društvene imovine. Uvođenjem pašari- 
ne, svojom visinom, prema broju i vrsti 
stoke, neće ničim dovesti u pitanje sto
čarstvo i njegov razvoj na ovom područ

ju, osim što će možda izazvati prigovore g 
kod onih koji su navikli da se prema £ 
društvenoj imovini odnose na način koji £ 
je za ovo društvo neprihvatljivo.

I što još dodati, nego da ostaje sumnja £ 
da se ništa bitnije neće izmijeniti ukoli- § 
ko potpisnici Društvenog dogovora i g 
ubuduće budu oni koji su se na zakon- £ 
ske odredbe do sada oglušivali. Stoga je £ 
možda najbolje razmišljati o svijesti i £ 
savjesti svih onih od kojih zavisi buduč- £ 
nost šuma na ovom području, a njih nije £ 
tako malo.

T. JUK1Ć £

POLITIČKI PLURALIZAM

Osnivačka skupština »Zelenih« u subotu
I

z dana u dan, točnije iz subote u 
subotu šibenska obitelj političkog 
pluralizma sve je šira i šira. Preko
sutra će i »Pokret zelenih« održati 

svoju Osnivačku skupštinu i to na Šu- 
bićevcu, dakle s mjesta odakle su i 
započele njihove akcije. Bolju simbo
liku i ne treba tražiti, a kako smo oba
viješteni, Zeleni i svi koji to žele biti u 
subotu će prvo raditi na pošumljava
nju Šubićevca, a sastanak održati tek 
poslije. Uz napomenu da svatko tko 

zasaditi 
đ^^^feastite kuće ili na javnoj 
Snenoj površini uz dogovor s nadle
žnima. Ovo će biti i plod dobre surad
nje s Odborom za obnovu Šubićevca, 
a sadnice su nabavljene sponzorira- 
njem dobrotvornih koncerata Zdravka 
Škendera, a uskoro i Arsena i Gaby, 
Mise Kovača i Ive Pattiere.

To će, konačno, biti i legalni poče
tak rada »Pokreta Zelenih« i njihova, 
kako kažu, »što efikasnijeg djelova
nja«. Dosad postoji Inicijativni Odbor i 
Prijedlog Statuta, »prijavljeni« Zeleni 
djelovat će kao Društvo, a ne stranka 
i tako nastojati ostvariti nadstranački 
koncept u kojem će dobro došli biti 
»svi ljudi dobre volje« za zaštitom i 

unapređenjem čovjekove okoline. To, 
u nekakvim projekcijama za buduć
nost ne znači i odricanje od vlasti, jer 
ovako organizirani mogu imati svoje 
predstavnike u upravi. S Pavom Ča- 
lom i Ivanom Lambašom, članovima 
Inicijativnog odbora prelistali smo i 
Prijedlog Statuta, pa evo i sažetih to
čaka njihove osnovne aktivnosti.

ZAŠTITA ZRAKA: Neminovno je 
vezana za industriju u Šibeniku za Što 
su »Zoiom- svjesni da se ne može 
smanjiti, ali se mogu smanjiti zagađe
nja, na što će nastojati utjecati.

ZAŠTITA MORA I VODA: Poveza
na s komunalnim problemima-kanali- 
zacijom, otpadnim vodama. Usko je 
vezano i rješenje problema pitke vo
de, posebno Krke i njenih pritoka. Za
štita prostora oko same Krke, da služi 
ljudima za zdraviji i bolji život. Dobra 
je suradnja s oba nacionalna parka. 
»Krka« je dala novac za sadnice na 
Šubićevcu, a »Kornati« ustupaju bro
dove za čišćenje otočkih uvala.

ZAŠTITA TLA I UREĐENJE PRO
STORA: Pokušaj uklapanja i rješenje 
problema »divlje« gradnje, infrastruk
turni problemi u samome gradu (par
kirališta!), prijedlog rješavanja želje
zničkog i putničkog prometa u Šibeni

/. Lambaša

ku, orijentacija Šibenika prema što 
jačem turističkom razvoju. Što se tiče 
bespravne gradnje, prijedlog je Zele
nih da sljedeći prostorni plan općine 
Šibenik uklopi sve mikro-cjeline koje 
su bespravno sagrađene ukoliko je 
moguće. A sve novo započete bes
pravne objekte rušiti u početku, a 

ukoliko nije moguće, predlagati da se 
donese novi Zakon. Zeleni će voditi 
posebnu brigu da svaki član, od pro
stornog do provedbenog ima ekolo
šku studiju i posebno se boriti protiv 
svakog novog zagađivača.

PROPAGANDNA AKTIVNOST: Da 
se preko sredstava javnog informira

nja obavještavaju članovi i svi koje to 
zanima o aktivnostima pokreta i da se 
svi loši postupci u okolišu, ma od ko
ga dolazili označe »imenom i prezi
menom«, a navedu i dobri primjeri.

RAD U ŠKOLAMA: Usađivati mla
dim ljudima ljubav prema prirodi na 
posebnim satovima ekologije.

DJELOVANJE PREKO INSTITUCIJA 
SISTEMA: Nadzor nad svim aktivno
stima uprave i stalno provjeravanje 
koliko se poštuju ekološki principi.

Jedan od hitnijih zadataka je i po
moć u osnivanju sličnih pokreta u Dr
nišu i Kninu, a Čala i Lambaša ističu i 
sudjelovanje na Skupu Zelenih Jugo
slavije u Splitu i poziv na Osnivačku 
skupštinu Šaveza zelenih Hrvatske 3. 
veljače. Sljedeća akcija jest vraćanje 
u grad i zajedno sa stanovnicima uo
čavanje svih problema vezanih za hi
gijenu grada. Pa kada neke stvari ne 
može postojeća uprava rješavati sa 
zadovoljavajućom efikasnošću, eto 
zelenih i u tim početnim aktivnostima 
je i razlika od zelenih u razvijenim 
zemljama. Uostalom, grad u kojem ži
vimo jedini nam je zajedno s okoli
com i nije nevažno kako će se razvi
jati u ekološkom smislu.

B. PERIŠA
(Snimio: V. Polić)
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SELO GNJEVNIH
P

rošloga tjedna petnaestak 
gnjevnih ljudi samo što na juriš 
nije osvojilo Radio*Šibenik. Pri
je loga bučnoga upada posjetili su i 

predsjednika općine, SIZ za lokalne 
ceste... A na Radio su htjeli — da se 
čuje Da se »sazna njihova muka« u 
Kašiću, gdje niti nakon skoro dvade
set godina obećanja asfalt nije pre
krio prašinu i -ono rupa na tih goto
vo pet kilometara puta« koji nikako 
da postane »kulturnom« cestom. Ra
dio je objavio, a selo su posjetili i re
porteri lista, ne mogavši se oteti doj
mu da se na Kašićanima »prolila ju
ha« života na samoj granici općine s 
benkovačkom. Odavde do Pirovca 
tek je sedam kilometara, do Stanko- 
vaca se može doći šetnjom, a kada je 
1971. godine počelo asfaltiranje Iz 
jednoga i drugoga pravca, siva se tra
ka do danas nije spojila u Kašiću, koji 
je tako ostao »ni vrit, ni mimo«, kako 
bi to rekli Zagorci. Tomislav Troskot 
blagajnik je Odbora za asfaltiranje 
ceste, inače trgovac u mjesnom duća
nu iz sastava Pirovačke poljoprivred
ne zadruge. Kašić nema mjesne za
jednice, već je »ekspozitura« pirovač
ke. i općenito, ovo je mjesto tradici
jom povezano s morem kojega kao 
razvijen poljoprivredni kraj i hrani 
Svega ovdje ima - i tuka, ovaca, po- 
midora. grožđa, vina - govori Tro
skot i ne žali se. ljudi žive dobro, sa
gradili su dobre kuće, ali cesta, ce
sta... Od te 1971, nadajući se kraju 
•biloga puta« nasipali cestu da bi se s

vremenom nanovo sve raštrkalo. Dva 
samodoprinosa organizirali su u 
međuvremenu, ali se s lime, a bez po
moći ne može gotovo ništa Svega je 
oko 160 ljudi u selu, dali su sate i sate 
rada na pripremi i polako gubili vje
ru da će se išta napraviti s njihovom 
cestom. Za makadam, to je i sada ne 
loša i ne toliko raskopana prometni
ca a nedavno su još nešto nasuli i 
ozidali. Sve skupa u ovakvom stanju, 
neodoljivo podsjeća na tišnjanski

lako nema asfalta, kašićkom se ce
stom može proći. Ljudi se ne tuže 
na autobusne linije, čak su i zado
voljni. Ovdje još uvijek nema vode, 
slab je napon struje, a liječnik koji 
je dolazio četvrtkom, više ne dolazi. 
Omladina se sastaje ispred dućana 
ili u disco-klubu u Banjevckna, a oni 
s kolima odlaze u Pirovac. Groblje, 
crkva I pošta zajednički su s obli
žnjim Banjevckna.

most: u svim je kartama označen kao 
pomični, a nije, baš kao i ovaj dio ce
ste za kojega neupućeni, zahvaljujući 
opet kartama, misle da je asfaltiran. 
U sezoni je to »živa zbrka«, kako kaže 
Troskot, jer nitko neće po cesti bez 
asfalta, pa se vozači vraćaju natrag, 
dužim putem. Govori to jer misli da 
bi asfaltiranje bilQ važnije čitavom 
Murteru negoli njima, a umjesto ak
cije - tek je lani postavljena ploča s 
imenom mjesta. U Šibeniku kažu:

U nedjelju 29. siječnja mještani Primoštena prvi će iza
ći na izbore za članove Skupštine svoje mjesne zajednice
- lako je odlučeno potkraj proteklog tjedna na zajednič
koj proširenoj sjednici Mjesne konferencije Socijalističkog 
saveza kojoj su prisustvovali i članovi inicijativnog odbora 
za pripremu prijevremenih izbora.

Naime, posljednji događaji u Primoštenu započeli su 
prije tri tjedna (Šibenski je list o tome pisao) kad Skupšti
na MZ nije od dva, točnije tri kandidata za predsjednika 
izabrala niti jednog. Stari predsjednik dao je ostavku 9-10 
mjeseci ranije te Predsjedništvo i članovi Skupštine nisu ni 
bili u mogućnosti da bilo što rade osim da eto ne izaberu 
ponuđene kandidate. Grupa građana i mjesna omladinska 
organizacija, uz dosta nastojanja da se na velika zvona 
stavi ono što rade, sazvala je prije desetak dana zbor gra
đana za koji se u dva navrata mijenjao dnevni red. Na kraju 
je ostalo da se predlože kandidati za predsjednika Mjesne 
zajednice, ali kako to naravno nije bilo u skladu sa Statu
tom osnovana je tek radna grupa koja će predložiti kandi
date i sazvali kandidacioni skup te organizirati prijevre
meno izbore.

Kako je sve poprilično sličilo na nekakvo primošten- 
sko »događanje naroda« i alternativu mjesna je konferen
cija Socijalističkog saveza pokušala prvo sve »oboriti«, ali 
kako zaista nije imala dovoljno spretnosti ni političkog 
»njuha« za to pridružila se »alternativi« te jednostavno pro
glasila da su ti kandidati čija imena nije ni znala i njeni de
legati! I postojeće još uvijek legalno Predsjedništvo Mje
sne zajednice pridružilo se tomu uz obrazloženje »neka lju
di rade ako to žele-. Istina bilo je i prijedloga da se na zbor 
ne izlazi • gotovom listom (jer je to isto ono što je pret
hodno činio Socijalistički savez) nego da sami građani na 
tom zboru predlože kandidate, ali sad ne više za predsjed
nika kako je sve počelo nego za skupštinu!

Zanimljiva je bita recimo situacija koja je tih dana vla

T. Troskot

ima novca za kilometar i pol! A u Ka
šiću odmahuju rukom uvjereni da je 
to samo -za zamazati oči«. I kako je 
sada, sve će se znati za nekih mjesec 
dana, iako ovdje više ne vjeruju ni
kom. Već godinama se planira to 
asfaltiranje, a Kašićani su samo bili 
prisiljeni kopati po vlastitoj prošlosti. 
Jer »Mala Moskva«, kako su selo zva
li koji su o njemu znali, dvaput je u 
ralu bilo paljeno, pa je narod listom 
preselio u Banjevce; ma tko da je išao 
u rat, išao je u partizane, pa nakon 
svega slijedi i pitanje: što smo kome 
lošega napravili? Kada se 1963. treba
lo opredijeliti za nove općine, odlučili 
su u šibensku, ne htijući pripadati 
Bukovici i nadajući se da će biti bolje. 
A sad, što bi natrag, u Benkovac, nije 
niti čudo i ljudski je. U ugovoru dviju 
općina, te 1971. stajalo je da se kašić- 
ka cesta asfaltira pola-pola I sve bi 
to bilo smiješno, da taj ne asfaltirani 
komad u biti nije spomenik dvjema 
općinskim »strukturama« kojima su 
Kašićani bili »u sendviču«. A njima 
se. u želji za vlastitim metrom asfalta 
očito više ne kusa vrela juha, zajedno 
s prašinom sa ceste.

B. PERIŠA
(Snimio: V. Polic)

Primoštenci prvi na izborima?
dala u Primoštenu u kojoj se »agitiralo« kao u dobra stara 
»konspirativna« vremena.

Bilo kako bilo posljednji zbor mještana koji je trebao 
biti kandidacioni okupio je lijep broj građana i omladine 
naravno jer je cijeli ovaj politički prevrat i započeo s njima. 
Kad je konačno objelodanjena lista (a samo se na nju če
kalo) ljudi su ostali razočarani. Poneki i revoltirani — svi su 
pomalo stekli dojam da su prevareni »sjaši Kurta da uzjaši 
Murta- - po onoj staroj narodnoj. Novoj listi je zamjereno 
da je preko pedeset posto kandidata iz redova privatnih 
ugostitelja i odmah im je zamjereno što još nisu podmirili 
svoje dugove za mjesni samodoprinos a i to da barem pet 
mjeseci godišnje objektivno ne mogu raditi ništa što je 
izvan njihove »butige«. Ali već u tom trenutku kao da su 
splasnule sve političke nade pa se zbor pretvorio u nešto 
dosadno i do sada bezbroj puta reprizirano, ljudi su pože- 
Ijeli napustiti dvoranu pa su tako i učinili a Inicijativnom 
odboru su dostavljena još neka imena. Da bi sve išlo ona
ko kako je Inicijativni odbor zamislio prethodno su izmije
njene neke točke statuta MZ i to potpuno neregularno na 
zboru bez javne rasprave i »ostalih formalnosti« koje bi 
izbore prolongirale i ponovno bi došlo ljeto a tada Primo
štenci društvenom angažmanu i djelatnosti ne vjeruju. Sto 
ce se dogoditi u nedjelju? Hoće li ikomu na pamet pasti da 
ispravi »krive Drine- nezakonitosti možda i nije toliko va
žno. Samo inicijatori ovog događanja očito ne misle da bi 
kad već idu u ime neke pravde i primoštenske bolje buduć
nosti i oni jednom mogli polagati račune nekoj drugoj, vrlo 
sličnoj grupi građana kakvu i sami ovog trenutka predstav
ljaju.

Izlaskom ns izbore mještani ce Primoštena krenuti u 
jednu demokratskiju i ljepšu budućnost u kojoj sad više 
neće na neke druge moći prebaciti svoju krivicu za one 
izabrane kao što ni ti izabrani više neće moći otići bez.po- 
iaganja računice. X P.

I SKUPŠTINSKI 
ŠOU

P
rvi put u povijesti Drniša predsjednik 
Općinske skupštine. Tomislav Topić 
podnio je neopozivu ostavku, jer se ni- 
g: je suglasio s koncepcijom oko gradnje veli- 

g ke hladnjače. Koliko je tu bilo ambicije da 
se pridonese svojoj firmi »Mesoprometu« i 

•g da se završi kapitalna investicija? Koliko je 
:g bilo razilaženja da se ne ide baš naglo u ta- 
:g kav zahvat i koliko razmimoilaženja kada i : 
g kako sve to graditi i iz kojih sredstava? : 
g Ustvari, Tomislav Topić je kao skroman i : 
:g pošten čovjek. uvidjevši da njegova kon- : 
g cepcija ne ide. odstupio. Uglavnom nije se • 
g ostavka baš tako lako usvojila, ali je pred- j 
g sjednik ostao dosljedan i energično ostao ; 
g pri svom stavu. Međutim, odbornik Mladen ; 
g Bukarica iz Siverića priredio je mali šou na • 
g skupštini, tvrdeći da predsjednik ionako ne ; 
g donosi odluke, a fondovski se novac daje ■ 
g: za pokriće gubitaka. Mladen Bukarica je ■ 
g zahtijevao ostavku predsjednika Izvršnog • 
g: vijeća u ime MZ Siverića i Biočiča te ćlano- : 
g va Izvršnog vijeća. Istup je ostao neprihva- : 
:g ćen, začudio je mnogobrojne odbornike, pa : 
g se na kraju od njega ogradio i Tomislav To- : 

pić. Uglavnom bilo je dosta »zanimljivo« za : 
:$ odbornike i za novihare.

U vremenima kada je svatko pametan. : 
:g u sve se miješa, u MZ Kljaci pustili su sa- j 
:$ moinicijativno vodu iz tek izgrađenog vo- : 

dovoda. Pritisak nije odgovarao pa su im- ; 
provizacijom priključili motornu pumpu, a : 

g tad je nestalo izlijevanje vode duž cijele uli- i 
g ce koja vodi u selo. Izlivena voda se nakon j 
g toga smrzla pa se nekoliko dana formirala : 
g bob-staza za pješake i vozila. Tako kad nisu j 
g dobili vodu da bi nalili cisterne (gusterne), j 
g jer vlada zimska suša ravna ljetnoj, onda *: 
g su bar napravili klizalište.

•Lesna« iz Sloven Gradeca otišla nam je •: 
šj iz Drniša, pa su otišli zaposleni i doprinosi. ? 
:g Nije se našlo mogućnosti za novu lokaciju, 
:$ mada bi svaka normalna uprava općine ta- ž 
g kvu prodavaonicu i skladište zadržala. Sa- | 
g da nam treba otići prodavaonica »Borova« 
g zbog konkurencije za poslovni prostor 
g usred grada. Konačno se ulažu napori da 5 
g se daje privremeni smještaj za »^rovo«, ? 
g jer bi odlaskom te prodavaonice preosiaić^ 
g Drnišanima da za cipele odlaze u susjedne < 
g gradove, a to je 5 do 6 dinara skuplje cipele < 
g za prijevoz i gubljenje vremena, jer ipak. •: 
g najčešće narod kupuje cipele u »Borovu«. J

Prosvjetni radnici ostat će sa 1.989 dina- $ 
g ra plaće, ako se ne dozvoli daljnji rast, jer § 
g se nije imalo novaca za zidanje plaća do 15. $ 
g prosinca prošle godine. Uzbuđenje medu $ 
g prosvjetarima traje već dvadesetak dana, a $ 
S prosvjetne -vlasti« muku muče šta učiniti u 
g ovoj situaciji. Uza sve dugogodišnje muke $ 
g malih plaća, načina financiranja, nejedna- $ 
g kih plaća za isti rad itd. sada su dočekali i $ 
g ovo. Ukoliko se ne iznađu rješenja, krivine g 
g ili zaobilaznice. takva bi plaća ostala za ci- S 
g jelo prvo polugodište ove godine. Pitamo se g 
g kad će prosvjetni radnici dobiti predah da g 
g: značajnije počnu misliti o djeci učenju i g 
g školi a ne da se razmišlja često o najosnov- g 
g nijim potrebama, godinama su to optere- g 
g: ćeni ljudi u statusnom smislu, a egzistenci- g 
g jalni problemi nesumnjivo postaju mora u jg 
:g svijesti ponašanju pa i radu. Takvo stanje g 
g otežava rad u školama, pa trajno optereću- g 
g je cjelokupno društveno djelovanje Drniša, g

Stranaka u Drnišu ni na vidiku. Prolaze g 
g sve pomodnosti. programi, obećanja, eufo- g 
g rije, a narod se misli o zaposlenju, kruhu, ž 
g cijenama i svim ostalim mukama Markovi- g 
g: ču se nesumnjivo vjeruje, pa se čekaju zna- g 
g: čajniji rezultati Poneko zapjeva obnovlje- g 
:::i nu kakvu pjesmu iz nacionalnog repe rt o- g



po cijeni 2 dinara, a opet su ga 
nazivali lupežom!

A danas, usporedbe s dana
šnjeg aspekta su gotovo nemogu
će, može biti razlogom i to što u 
Šarino vrijeme nije bilo -specija- 
laca- kad je kruh u pitanju, ali to 
ionako nije cilj ovog napisa.

Bitno je, to je zapravo suština, 
da Šare, uza sve nabrojeno, 
primjera trgovačkih poteza iz 
njegova vremena svakako je vi
še, nije razbijao glavu kako će 
okončati poslovnu godinu, dile
ma o uspješnosti ili pak neuspje
šnosti nije ni postojala - vjero
vati je da iz tog vremena, zapra
vo, iz daleko ranijeg razdoblja, 
potječe i ona da je trgovac koji 
radi s gubitkom ravan (navod
nom) ljubavniku bez...

A Sare je, ne zaboravimo, bio 
sinonim šibenske trgovine, isto 
kao što je to danas, bez obzira na 
(očitu) stagnaciju kad je učešće u 
ukupno ostvarenom prometu na 
području općine i grada u pita
nju, -Šibenka«. S tom razlikom 
što u -Šibenki- razmišljaju i mu
ku muče kako da izbjegnu po
slovni gubitak na kraju ove godi
ne. Uz potpunu neizvjesnost koju 
donosi ova - tekuća.

Što se to zbilo i koja boljka mu
či šibensku trgovinu (utjelov
ljenu u »Šibenki« - nabujala 
konkurencija, prekobrojnost, te
ško prilagođavanje tržišnim ino
vacijama ili...?

. ^^-prodavaonice..

Trenutno nas najviše muče enor- 
mno postavljeni zahtjevi za po- 

dijelu, izazvao je drugu stranu - 
najmodavce poslovnog prostora 
koji su digli enormno cijenu, u 
većini slučajeva inzistiraju na 
ugovaranju isključivo u marka
ma, rokove svode na moguće 
najkraće vrijeme. To nas icrplju- 
je. prisiljava na drugo i drukčije 
ponašanje, samo što, nažalost, u 
ovoj fazi, sve završava otkaziva
njem i zatvaranjem poslovnog 
prostora čija mjesečna najamni
na, u nizu slučajeva, iznosi više 
negoli cjelokupno postignuti 
promet, o dohotku da i ne govo
rimo, pojedinog objekta.

Da je Šare razmišljao na sli
čan način, ne bi, najvjerojatnije, 
bio ono što je bio.

Iako valja priznati da vrijeme 
monopolista, ako je to. sudeći po 
svemu, -Šibenka- ikad i bila na 
ovom području, prolazi, te da za
huktala privatna inicijativa, za
hvaljujući prije svega početno 
utvrđenim po reskim pogodnosti
ma i neopterećenosti davanjima 
koja pritišću društveni sektor, 
nameće drugi stil ponašanja, li
šen tromosti i sporog reagiranja 
na promjene.

- Sporo reagiramo, istina, ka 
že Roko Perišić, i drugi se tim 
koriste. Društvena svojina je tre
nutno na udaru, grickaju je s 
ovim i onih strana. Do jučer jos 
poslovna ekspanzija pod svaku 
cijenu, naročito na području dru
gih općina - Knina, Drniša i 
drugdje u našem slučaju, postaje 
nepoznanica, a počesto se vraća 
i kao bumerang. Samo poslova
nje s čisto postavljenom ekonom
skom računicom za svaki prodaj
ni objekt postaje rezonsko, a ta

-Sibenka- je izgleda, vrio melo ulagala u vlastiti proda/ni prostor, pa sad kuka kako je korištenje poslovnog 
prostora, bilo privatnog bilo društvegog skupo i preskupo. AH je zato malo sportskih kolektiva u Šibeniku kop ne 
nose ime »Sibenke* . _ . , „ _

(Snimio: K Pohć)

kvih je, primjerice, sve manje. 
Proizlazi da mi u trgovini mora
mo ići na kvalitetu na uštrb 
kvantitete, protežirati velike 
prodajne prostore poput mini- 
marketa i robnih kuća, s čestim 
rasprodajama i izvlačenjem pro
daje izvan objekata, kao pravi
lom. A u centru grada, gdje je i 
najveća konkurencija, moramo 
ići na specijalizaciju, adaptaciju 
i modernizaciju postojećih trgo
vačkih objekata, te na laj način 
realizirati jednu do u detalje raz
rađenu ideju, staru isto onoliko 
koliko je stara i prva robna kuća 
u gradu.

Ima još vremena za -Šibenki- 
ne- nakane u staroj jezgri grada, 
iako su konkurenti, privatnici u 
prvom redu, već zauzeli niz stra
teških položaja, ne prezajući pri
tom ni od enormno postavljenih 
najamnina A i potrošačima je u 
interesu da se (napokon) srede 
trgovačke prilike u gradu, njiho
ve su oči i lako, u ove dane kad 
se (još uvijek) ne zna tko pije, a 
tko plaća (zna se zapravo tko 
plaća), kad je u pitanju postoja
nost trgovačkih cijena, okrenute 
k -Šibenki-. Potrošače u ovom 
trenutku ne zanimaju -Šibenki- 
ne- teškoće, ma koliko one bile 
temeljene na objektivnim po
stavkama - stalna nedostatnost 
obrtnih sredstava i potreba po 
sezanja za nepovoljnim banči- 
nim sredstvima, heterogeno po
stavljena djelatnost, nedovoljna 
iskorištenost kadrovskih poten-* 
cijala i si. njima je, prirodno, naj
zanimljiviji moment zadovolje

nja vlastitih potreba trgovačkom 
robom po povoljnim, ako ne i 
najpovoljnijim cijenama. A baš 
na tom planu u -Šibenki- škripi?

- Da ne poznam mentalitet 
naših ljudi, pomislio bih da se 
radi o nekoj određenoj kampa
nji, kaže Joso Petrović, direktor 
novootvorene Robne kuće na Vi
dicima. Otkad smo otvorili ovaj 
objekt, a već je pri kraju drugi 
mjesec od toga, ne prestaju pri
govori. da ne kažem optužbe, ka
ko smo najskuplji. Počesto, u 
pravilu zapravo. bez pravih ar
gumenata i poredbenih pokaza
telja. Kao da mi u trgovini isisi- 
vamo cijene iz malog prsta, kao 
da nam je u interesu da objekt 
ovakovog lipa i namjene odbija, 
umjesto da privlači, potrošače a 
conto cijena. A već smo kazali, ni 
sam ne znam koliko puta, da ci
jene trgovačke robe, maloprodaj
ne u ovom slučaju, diktira isklju
čivo nabavni momenat, proizvo
đač određene vrste robe u kon
kretnom slučaju, i da je druga 
stvar što je ovaj poslovni prostor 
bio upućen na isključivo nove 
pošiljke, a time i nove, najnovije 
cijene trgovačkih proizvoda.

Priznaju u -Šibenki- dok pra
ve konte, za one prave je kasno 
dakako, pred zaključni račun i 
još uvijek žive u određenoj ne
izvjesnosti što se poslovne uspje
šnosti tiče, da se nisu najbolje 
snašli u danima inflacijskog ga- 
lopa-dok su drugi vršili revalori

zaciju, nivelaciju ili. pučki kaza
no, dizanje cijena robi, kao po
sljedici divljanja kamatnih sto
pa. tiho i potiho, oni su to digli 
na -velika zvona- i vise mjesečni 
zastoj na tom planu htjeli nadok
naditi 30 posto povećanja cijene 
trgovačkoj robi u kolovozu pro 
šle godine, što je imalo i te kako 
odraza kod potrošača. Kad se 
jednom rodi nevjerica. teško je 
ispraviti. Jer potrošači (nak
nadnim) -suzama« trgovačkim 
ne vjeruju, lako je danas niz -ši- 
benkinih- objekata koji su. ovi
sno o obnavljanju zaliha daleko 
jeftiniji od drugih, i od privatni
ka u nemalom broju slučajeva

Povjerenje se ne vraća preko 
noći, svjesni su loga i u -Siben 
ki-. koja je još uvijek sinonim tr
govine u ovom gradu.

Treba vremena i poduzimanja 
niza poslovnih poteza uz to.

A dotle, i poslije toga ono lu
pež će pratiti (i dalje) trgovce, ne 
samo -Šibenkine dakako-, iako 
u zadnjem •Privatnom oku- po 
tko zna koji put. ta misao bješe 
potencira i upućena isključivo 
na adresu »Šibenke«.

Strpljenje i reakcija na pravi, 
ne isključivo verbalni, način, je
dini su odgovor na to, moguće i 
nadoknada za ljubaznost i kvali
tetu usluge u trgovačkim objekti
ma koji odista manjkaju.

1Š.



socijalnom raanicom jaaranicom diiic 
i trenutno Vlatkom Štrbinić, neuropsi
hijatrom koja je kod nas više od godi
nu i po dana. Šibenik, rekao bih ima 
sreću jer u bolnici postoji poseban 
odjel za liječenje alkoholizma. Svi 
bolesnici se prate i upućuju zajedno 
s članovima obitelji kod nas u terape- 
utsku zajednicu koja se sastaje sva
kog tjedna, utorkom u 17 sati. I na taj 
način, naravno, pomažemo da apsti
niraju što duže.

• Alkoholizira se dobar dio na
šeg stanovništva.

- Petnaest posto. Prema rezultati-

"Sto je to u ljudskom biču što ga vodi pi
ću?« Na to opjevano pitanje vjerojatno 
će svatko od prekomjernih potrošača al
kohola naći samo svoj odgovor, dati dru
gačiji izgovor i opravdanje no jedno je 
sigurno: alkoholizam; i po međunarodnoj 
zdravstvenoj klasifikaciji, spada u bolest, 
a alkoholičar među bolesnike koje treba 
liječiti kao i sve druge oboljele. Od te te
ške, medicin$ko-socijalne bolesti, treće, 
odmah iza bolesti srca i malignih tumora 
boluje, podsjetimo, u Jugoslaviji više od 
milijun ljudi, a strada još najmanje tri čla
na obitelji, odnosno tri milijuna majki, 
supruga i djece. Procijenjeno je, naime, 
da imamo 15 posto alkoholičara i 3 posto 
alkoholičarki a uz to i 15 posto prekom
jernih potrošača to jest onih koji su pre
kardašili dozu društvene tolerancije.

Zemlja smo, koja je potrošnji alkohola
dobrano iskrćila pul do vrha u Evropi pa i u svijetu s više od trinaest i po litara 
čistog alkohola po stanovniku. Osim što se bilježi stalno pogoršanje stanja za ši- 
bensku komunu zanimljive su neke druge brojke. Više od četiri tisuće kroničnih 
alkoholičara, od čega više od polovice u radnom odnosu, također 15 posto od 
ukupne populacije i triput više ugroženih. Prosječna starosna dob liječenih alko
holičara iznosi četrdeset i pet godina a prosječni alkoholičarski staž dvadeset i 
pet

• Koliko vam se, zapravo, lije
čenih alkoholičara obrati u organi
zaciju?

— Imamo desetak i više imenika. 
No, naš se član postaje tek nakon pet 
godina dolaženja - to je već neka 
vrsta stabilnosti. Trenutno je u obradi 
njih četrdesetak. Na terapeutske sa
stanke nekad dođe tridesetak, dva
desetak osoba jer većina ih je u rad
nom odnosu. Mi liječimo ljude uz rad. 
Oni su sad na poslu, a ne na bolova
nju kao prije i to je prednost ove dru
štvene organizacije. 

naše cianove. KonraKiiramo i poma
žemo kad to zahtijeva kad ima pro
blema sa stanom, poslom jer upravo 
to često može utjecati na to da se 
počne ponovo piti.

• Kakva je struktura onih koji 
dođu u Zajednicu?

— Raznolika. Ima ih s diplomama, 
pravnjka, profesora dolaze oficiri, mi
licionari, radnici, domaćice, umirovlje
nici, posebno vojne osobe. Nema 
pravila. Osim što je više kvalificiranih 
radnika nego intelektualaca. Oni se 
srame doći, misle da im ovdje nije 
mjesto.

• Koliko ih uspije, koliko ih se 
vrati normalnom načinu života, ra
da?

- Osamnaest sam godina ovdje i 
dobro pamtim ljude. Uspjeli smo ih u 
poduzeća varatiti na stotine i stotine. 
Pa i sadašnji predsjednik organizaci
je je radnik u Crnici. Mlad čovjek i vi
še nije po bolovanjima kao prije. Lju
de, a to je jako važno liječimo uz rad. 
I uvijek nastojimo pozitivnim primjeri
ma utjecati na ostale. Ima nas dese
tak ovdje s vrlo dugim stažom, čak i 
po dvadeset godina.

• Koliko samo društvo brine o 
vašoj društvenoj organizaciji, kako 
se financirate i jesu li sredstva do
statna?

- To što primamo nije dostatno ni 
za tri mjeseca, a kamoli za godinu 
dana. Novac dobivamo od Socijali
stičkog saveza, iz budžeta, Centra za 
socijalni rad i odnedavno pomoć su 
nam dale i neke organizacije. Sve to 
skupa iznosi koliko i moja mirovina. 
Najviše smo dobivali od Centra za 
socijalni rad, ali se i on malo zabora
vio. Prošle godine recimo za devet 
mjeseci dobili smo 600 starih milijuna. 
Poručujem im da drugi put malo više 
povedu računa o humanitarnim orga
nizacijama.

M"" I »UH 10111101 I mu Viy0>"&0V*JO'll0. 
Pred kraj lanjske godine dobio sam, 
na primjer uplatnicu od Uprave priho
da na 300 tisuća. To vam je bilo četr
deset dekagrama svinjetine, ili koliko 
su oni digli poreza samo na jednu 
bocu »Zrinjskog«. Znači, sve skupa, a 
to je dvjesto starih milijuna koliko 
smo dobili od Uprave prihoda mogli 
smo kupiti gajbu pića. Tražimo od 
njih da dobro promisle i usporede ko
liko dobiju od poreza na alkohol, a 
koliko svi mi od njega izgubimo. Neki, 
pak čuju naše izvještaje i programe 
sami priskoče u pomoć kao recimo 
Dom umirovljenika i TEF. Dok je, na 
primjer, tajnik SlZ-a zdravstva bio 
Drago Kovač pomagali su nas moral
no i materijalno, a sada smo za dvije 
godine dobili tek dvjesto milijuna.

Stoga molim sve one koji bi to trebali 
i s obzirom na djelatnost koju obav
ljaju, da nam pomogonu koliko mogu 
naravno. I neka se sjete da su u pita
nju djeca, obitelji, naši ljudi koje lije
čimo i koje vraćamo na posao. Od 
1984. god. od kada vodimo evidenci
ju umrlo nam je devedeset i tri čovje
ka, ni jedan stariji od četrdeset i pet 
godina. To je žalosno i upravo stoga 
bi se ponavljam u akciju suzbijanja i 
borbe protiv alkoholizma trebalo 
uključiti mnogo, mnogo više subjeka
ta, pa će vjerojatno i rezultati biti 
uspješniji.

Teško je shvatiti pojedince, radne 
privredne i neprivredne organizacije 
koji, u postojećoj situaciji koja nije 
ružičasta, uporno odbijaju suradnju i 
uključivanje u programe naše organi
zacije, a imaju posla s alkoholičarima 
na ovaj ili onaj način.

Napominjem još da je sjedište na
še organizacije u Ulici bratstva i je
dinstva 42, vrata su otvorena svima 
obratite nam se, rado ćemo pomoći.

1. E.

IVO VODOPIJA

ALKOHOL 
- LAŽNI

PRIJATELJ
Po zanimanju sam službenik, še

zdeset mi je godina, a trinaest otkako 
više ne pijem alkohol Bilo je malo te
ško kad sam prestao ali je kasnije 
išlo kao da nisam nikad ni pio. Ne
mam obitelji, samac sam i postao 
sam alkoholičar upravo zbog nesre
đenih stambenih prilika Znate kako 
je. podstanar si. soba hladna, a toplih 
kulaka društvenih u gradu nije bilo. I 
tako sam počeo ici po gostionicama 
Zato bih preporučio društvenim 
strukturama da u pojedinim asocija
cijama osnuju kutke za svoje radnike 
i kafiće s bezalkoholnim pićem, ka
vom i društvenim igrama Alkoholi
zam je medicinsko-sociialna bolest i

BRANKA KARANOVIC

NAJVAŽNIJA JE PODRŠKA ORITEUI
Trideset pet mi je godina, domaćica 

sam i imam dvoje djece. Liječila sam se 
najprije osam tjedana u Vinogradskoj bol
nici, a nakon toga više godina ovdje u ovoj 
društvenoj organizaciji. Kako je počelo’ S 
obiljem porodičnih problema koji su se. uz 
to zakomplicirali Jedan od izlaza u neki ru
žičasti svijet bio je alkohol. On donekle su
zi okvire tako da se koncentrirate samo na 
ono šio je trenutno bitno. No. problemi su

I. Vodopija

nanosi štete u svim sredinama obite
lji, na poslu, u društvu općenito. Zato 
bih preporučio svima koji prekom
jerno piju da se podvrgnu liječenju, 
kako bi sve to izbjegli. Evo. vidite, ja 
sada i radim, ovdje u ovoj društvenoj 
organizaciji. Već trinaestu godinu 
vodim većinu administrativnih po
slova.

se samo gomilah. Imala sam sreće da sam 
na vrijeme mogla shvatiti u kakvoj sam si
tuaciji. što je bilo prije ovog i što može 
proizaći i da se na vrijeme odlučim za 
liječenje.

Ispočetka sam imala podršku obitelji i 
mislim da je to u cijeloj stvari jako važno. 
Prestati piti nije najvažniji problem. To je 
samo neka nulta stepenica, a bitna je prije

MARTIN ŠAKIĆ

POČEO SAM
PITI

VRLO MLAD
Imam pedeset i sedam godina. Zapo

slen sam u -Izgradnji- kao telefonist. Apsti
niram vec osamnaest godina i to zahvalju
jući ovoj organizaciji i terapeutskim sa
stancima, jer bez toga, mogu reći, ne bih 
postigao ništa. Svatko onaj tko prestane s 
liječenjem u bolnici, i ne podvrgne se tret
manu ovdje, lako može ponovo početi piti i 
onda je sve uzalud. Ja sam počeo piti vrlo 
mlad. Porijeklom sam sa sela i alkohol mi je 
uvijek bio pri ruci. Kad sam došao u Šibe
nik i zaposlio se nastavio sam ići po gosti
onicama. Više sam pio nego jeo, jer mi je 
tako organizam zahtijevao. Sada je, nasre- 

svega obitelj. Tretman zahtijeva liječenje 
cijele obitelji i njenu podršku koja je kasni
je meni malo izostala, pa sam, mogu reći, 
ostala sama s problemima. Dijelom svojom 
voljom, a više uz pomoć terapeuta uspjela 
sam izaći iz krize. Meni su ljudi mnogo po
mogli i priskočili u pomoć, a i ja bih sigur
no. koliko je to u mojoj moči svima onima 
koji se nađu u istoj situaciji

M. Šakić

ću, sasvim drugačije. Osjećam se vrlo do
bro. Prije sam bio stalno na bolovanju jer 
sam alkoholiziran bio nesposoban za rad.

Obitelj mi je tada htjela pomoći. Žena me 
je ostavljala, ali nisam še obazirao. To je 
bilo jače od mene. Čim bih došao do go
stionice potegao bih. Kuci mi je žena skri
vala alkohol ali ja bih se ipak snalazio. Za
duži se. pa vrati. Tako su mi i djeca patila.

Nikad nije bilo mira. Uvijek svađe. Više to
ga nema i za to mogu, najprije zahvaliti 
doktoru Borisu Zmijanoviću koji me je upu
tio na liječenje u Vinogradsku bolnicu u 
Zagrebu, ali i mojim drugovima ovdje u 
klubu čiji sam redovan član. Voli bih da 
nam ovdje dođu svi oni koji sad sjede po 
gostionicama pa da bacimo jednu na šah, 
karte, domino ili čovječe, da gledamo tele
viziju, da popijemo čaj Hi kavu Bilo bi im 
sigurno bolje jer neće loše proći



DANA

k7 To pitanje još mi odzva- 
0 Ho se, šetajući Hvarom, pi- 
Mn*?
^.tela,dobro popunjena do*
**voc na pitanje -što može 

e u šetnji lijepim kamenim 
tzalud trudio da nađem ba-

0i vodom zimi, baš kao i mi u

0i g sistema na balkanski na* 
.uškalo, a ona bi čokolade, 
h stanovišta, trebam samo

0h Gripa. Izraelcima se te ve-

■*bu predstavu!?
Wener Božidar Maljković po- 
^om Sretenovićem. Gledaoci 
©Centralnog komiteta SK), koji 
< kravo im zagorčavaju život 
MSretenović, -šrbenka- će ga

kazalištu je rasprodan, unatoč 
aheni pada na pamet osoblje 
J »rošle zime suprotstavilo na* 
«platno zapjeva na jubilarnoj

im ponašanju od prošle zime!

»šibenskoj košarci! Kada svi 
a i luče subota JEDINSTVO- 
rtu, on glasno razmišlja o su- 
«|n od sreće, zbog pobjede 
। je govim igračicama potreban 
03 razmišlja o potrebi da se

»ogledalaca bilo na -ženskoj- 
■i

Tema je stara, a vrijeme sadašnje: Ši
benčani nerado daju krv. U dobrovoljnom 
davalaštvu svega je tisuću ljudi čiji se broj 
već odavno ne povećava. Tokom godina 
predstavljali su i još su uvijek malen dio 
populacije koja »je gasila požare« kada 
Žod je to mogla, ali nikad »do plana«. Godi- 
ije su potrebe Medicinskog centra 2400 

bočica krvi, uz obvezu podmirivanja zaliha 
općenarodne obrane, dok dobrovoljci je
dva podmire i uvijek »gladnu« Bolnicu. Sli
ka je dakle, slična već godinama, pa i ove, 
u razdoblju kada se obično svode rezultati 
i o tome se napiše nekoliko redaka u novi
nama ih upriliči razgovor u eteru: ispod pla
niranog broja pločica krvi opet samo za 
nekih sedam stotina, što nas od 113 općina 
u Hrvatskoj stavlja na osamdeset i peto 
mjesto, dakle, bliže »repu«.

Slaba je to utjeha i samo osrednje može 
umirivati. Općinsku organizaciju Crvenog 
križa i Medicinski centar i onu tisuću uvijek 
istih i već iscrpljenih - ne. Usprkos tome, 
nije se još dogodilo da je u šibenskoj bol
nici netko umro zbog toga jer nije bik) krvi. 
Mogao ju je dobiti prije ili kasnije, ali nika
da - prekasno. Međutim, u našoj je sredi
ni narušeno medicinsko pravilo po kojemu 
krv mora čekati pacijenta, a ne obrnuto.

A s obzirom na to da je obrnuto, kada 
treba krvi zvone telefoni onim evidentira
nim dobrovoljnim davaocima, »koji će se 
uvijek odazvati«, kako govori Dane Šalino- 
vić, referent za dobrovoljno davalaštvo u 
Općinskoj organizaciji Crvenoga križa. 
Nakon toga na istoga se čovjeka ne može 
računati četiri mjeseca, koliko mora proći
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DOBROVOLJNO DAVALAŠTVO KRVI

NA REPU U REPUBLICI
Tisuću dobrovoljaca u općini ni
su u stanju osigurati godišnje 
potrebe za krvlju. Tokom godina 
predstavljali su malen dio popu
lacije koji je »»gasio požar« u 
svakoj prilici. Gdje je rješenje za 
omasovljavanje dobrovoljnog 
davalaštva?
do sljedećeg davanja. Treba dakle, novih 
davalaca, a eto i malo statistike: kada bi 
svaki građanin svake druge godine dao 
bočicu krvi - potrebe bi bile zadovoljene. 
Prema Šalinoviću, evidentirani su u po
sljednje vrijeme mali pomaci ka boljem, ali 
ipak još daleko od nekakve optimističnije 
slike. Zahvaljujući najviše klubovima do
brovoljnih davalaca »Velimira Škorpika«, 
TIM-a, TEF-a, Mjesne zajednice Vodice, 
Kluba Crvenoga križa, -Autotransporta-, 
Tribunja. A svi ostali, njih pedeset, djelo
mično zadovoljavaju vlastiti plan, ili ga 
uopće ne ostvaruju. Vrlo je malo dobro
voljnih davalaca u prosvjeti i Medicinskom 
centru, čiji je plan 120 bočica, a ostvarene 
su svega dvije!

Packe bi se mogle udijeliti i prosvjeti na 
konkretnom primjeru: jedan je predavač 
biologije, naime, tumačio učenicima štet
nost davanja krvi, dok su se u Crvenom 
križu i u medicinskim krugovima, prilikom 
svake agitacije već iskidali objašnjavajući 
kako nikakve opasnosti nema, čak napro
tiv! Davanje krvi može biti štetno samo za 
primaoca, ukoliko krv nije zdrava Ima sre
dina u kojima uopće nije problem ostvariti 
plan. Valpovo, Koprivnica... U Koprivnici 
od devet ginekologa samo jedan nije -do
brovoljac«. Splićanin je.

»M1RAKUL0ŽNI« DALMATINCI?

Da li to vec može biti nekakav, istina kr
hak, ali ipak okvir za tezu o »mirakuložnom 
Dalmatincu« i »punokrvnom« Slavoncu7 Ili 

jo samo »kvaka«, što tvrdi Salinović, u 
zdravstvenoj prosvijećenosti? Hajdemo 
se malo i igrali: koliko se naime, može pri
hvatiti »zdravstvena prosvijećenost« kao 
argument za (ne)davanje? Zbog čega bi, u 
prosjeku govoreći, Slavonci trebali biti 
obrazovaniji u tom smislu? Ako se u šibe 
niku, jer, gledajmo ipak sebe, »teško izbo
rili za status dobrovoljnog davaoca kao 
humanog čovjeka koji je spreman dio svo
ga organizma dati drugome, a ne, najblaže 
rečeno, čudaka koji 'samome sebi vadi 
krv*«, onda se može postaviti i teza »da 
smo bitno drugačiji ljudi«? I na kraju, reci
mo i to da u Šibeniku dobrovoljni davaoci 
imaju privilegija više negoli i u onim sredi
nama u kojima sve ide glatko.

ISTINSKI DAVALAC NE POSTAVLJA 
PITANJA

Liječnicu Zdenku Kapetanovic, šeficu 
Odjela za transfuziologiju nalazimo u po
slu, ali je ipak vremena dovoljno za osnov 
no pitanje: zbog čega je toliko malo do
brovoljnih davalaca u Medicinskom cen
tru? Ne bi li zdravstvo trebalo biti među 
prvima? »Šezdeset posto zaposlenih ov
dje ne mogu davati krv. Mi na transfuziji ta
kođer, jer smo svakodnevno u doticaju s 
krvlju koja je različita u zdravstvenom smi
slu. To je čest argument onih koji krv ne 
žele dati. Istinski davalac, čovjek koji je 
spreman pomoći drugome, ne postavlja ta
kva pitanja.

Drugim riječima, onaj tko hoće dat će 
krv, pa će onda eventualno prigovoriti. Ja 
sam već dvadeset i pet godina u ovome 
poslu. Kada nam treba krvi, stalno apelira
mo. Nekoliko apela uputili smo i prošloga 
tjedna. Krvi nam treba stalno, a za sredine 
u kojima tih problema nema, mogu samo 
reći da je sigurno riječ — ipak o drugači
jim ljudima, mentalitetu. A u Medicinskom 
centru imamo predane davaoce - dr Gu- 
jinu, dra Jurakiću... U svakom slučaju ne
što ćemo trebati promijeniti, provesti neka
kvu širu akciju. Jednom godišnje, baš u 

ovo vrijeme mi iznesemo to rezultate, a na
kon loga - svakoga čuda tri dana do
sta. ..«

Kod doktora Gujine - uglavnom je sve 
jednostavno Prvi put krv je dao u vojsci, 
nakon toga dugo je vremena »apstinirao' 
sve do prije nekoliko godina, kada su na 
njegovu odjelu popisivali eventualne do
brovoljne davaoce Tada se javio, dao krv i 
dobrovoljni davalac ostao i do danas -Mi
slim da je najveći problem u propagiranju, 
lako sam liječnik, vjerujem da možda i me
ni ne bi palo na pamet dati krv, da se nisam 
zatekao kada se o tome govorilo. Moji su 
razlozi za to, kao prvo što osjećam da lime 
radim nešto korisno, a konačno i zdrav
stveni, jer se nakon davanja krvi u organi
zmu događaju povoljne promjene. I narav
no, dobro je što se ne zna kome se daje 
krv. ne stvaraju se tako nikakve obveze za 
kasnije.«
• Generaliziranje nije uputno, ali što 

mislite da je razlog što u Šibeniku krvi 
nikad nema dovoljno?

- Nisam razmišljao o različitim sredina
ma na takav način, pa i ne mogu reći da su 
ljudi negdje bolji, a drugdje lošiji Za nas 
Dalmatince mogu reći da se često osjeća
mo vrednijima od drugih, ali možda ima i 
nešto u mentalitetu. Ipak, mislim da je 
osnovno polazište jedan mnogo aktivniji 
pristup, bolje propagiranje dobrovoljnog 
davalaštva. Pa nadalje, čini mi se da sve vi
še i gubimo osjećaj jedni za druge, ima i 
loga u ovoj temi, a mnogi bi ljudi dali krv ah 
svome najbližem. Cim je potrebno onako, 
za nepoznatog primaoca - nema odjeka. 
Eto.. .•

Eto. valjda smo i sve rekli. Postavljene 
teze neka posluže kao okvir za razmišlja
nje o tome zbog čega o ovoj temi svake 
godine pišemo na isti način, i zbog čega 
se, medu ostalim, na spomen davanja krvi, 
prosječnom našem građaninu diže kosa 
na glavi. U lome ima vjerojatno od svega 
pomalo, ali dobrovoljnih davalaca — naj-

B. PtRIŠA



TAMO GDJE MIRUJU BARKE

I mrižama bi trebalo
podići spomenike

Nikako da se snađem, da se 
opravdam, a bez toga, kako je 
počelo, ovo dangubljenje može 
postati hodanje bez razloga i po
voda Jer. kad netko izgubi vrije
me. ne može mu se reći — pođi 
po novo, ima ga u trgovini, niti 
mu se mogu okrenuti leda jer 
ako se tako uradi - tada se ne 
vidi ništa drugo osim sjene što s 
udaljavanjem postaje sve manje, 
tanana i uska, dok se sasvim ne 
izgubi. Kao što ni pamćenje nije 
rado i kadro da sačuva sve 
uspomene, pa se neka sjećanja 
prije vremena istroše, izblijede 
naprosto, kao da ih nikada nije 
bilo, kao da su požutjeli list što 
ga nepozvani vjetar razgoni po 
kalama. zadovoljan i primiren 
tek onda kad ga sjuri u mandrač 
i učini nikome potrebnim.

A trabakula kašljuca u kana
lu Onaj tamo, preko, na Martin- 
skoj. što se smjestila sučelice 
gradu, uzalud dovikuje, doziva, 
mlatara rukama Kapetanu se 
žuri kao da se iznebuha prepao 
sivoga, olovnog, gnjilog oblaka 
što je nalik prorijeđenom ov
čjem runu nadolazio preko Vo
dica. Iako nije mirisao na dažd.

Ovdje, podno Kvartira. što ga 
prije stotinu i koliko li godina 
vojnici majušnog francuskog 
cara bijahu pretvorili u konju- 
šnicu. automobili nagone prola
znike. Na lijevoj, pospanoj i tihoj 
plohi mora miruju barke. Ribar
ske. ne samo. Tu sam ga znao 
sretati, viđati, razgovarati. A 

šjor Jose više nema A pripovije
dao je. jer to nije bio govor, jer 
su riječi nekako same od sebe 
klizile uzduž i poprijeko izabra
nog, a uvijek razdraganog lica 
Kamo je nestao leut, u kom za
kutku konobe miruju tužne mri
te?

-U mojoj mladosti do ribe se 
dolazilo s mnogo, mnogo više 
soli na trepavicama i znoja na 
mišicama. A vjerojatno danas 
malo tko zna da su se prije pe
desetak godina tunje izrađivale 
od dlake s konjskog repa. Od
sječene dlake zasukivale su se 
prstima (plelo se. istina, brzo, 
ali se brzo i trošilo:'za tunju ko
jom su se lovile skuše i lokarde 
dovoljno je bilo zasukati 6 do 7 
dlaka), obično su bile 40 centi
metara duge, pa su se nastav
ljale, a da bi se dobila tunja do
voljno snažna da se -ne pređa« 
brancinu, valjalo je usukati 12 
do 14 dlaka«.

Kao da smo sada. Pred peca
rom. A nije. Samo: u što se utka
še. kome pribjegoše zaveslaji što 
trajahu punih, dugih pet dese
tljeća Do Žirja do Kornata pre
ko Rogoznice. Tko da zapamti 
bure, tramuntane. njihaje. škri- 
pute, cviljenja vesala. mokre no
gavice. Pa kiše. Pa prazne mriže. 
Pa krpe i podmukle zakrpe du
boke. nesmjerne. nepregledne 
pučine. 1 pozdrave laternama. I 
povratak sa zagledanjem u sive.

Ovdje, podno Kvartira, što 
ga prije stotinu i koliko U
Ovdje, podno Kvartira, što 
ga prije stotinu i koliko U 
godina vojnici majušnog 
francuskog cara bijahu 
pretvorili u konjušnicu, 
automobili nagone prola
znike. Na lijevoj, pospanoj 
i tihoj plohi mora miruju 
barke. Ribarske, ne samo. 
Tu sam ga znao sresti, vi
đati, razgovarati. A šjor Jo
se više nema. A pripovije
dao je, jer to nije bio go
vor, jer su riječi nekako 
same od sebe klizile uzduž 
i poprijeko izboranog, a 
uvijek razdraganog lica. 
Kamo je nestao leut, u kom 
zakutku konobe miruju tu
žne mriže?

sure zidine nad Šibenikom.
-Ma što je vama?! Vidite, sa

da u ribarskim feralima (hoćeš 
li jače ili slabije - po volji ti je) 
gori petrolej. A kad sam s ocem 
tih prvih godina išao ribariti. a 
moralo se ići i po vremenu i po 
nevremenu, jer je obitelj valjalo 
prehraniti, s naših leuta ribu je 
mamila — lučevina ili smrika! 
Kako — pitate? Lijepo: na oko 
40 centimetara od barke bile su 
podignute željezne gradele na 
kojima smo palili lučevinu. 
Strašno se dimilo, a ako je bio 
jak vjetar, valjalo je dobro pri
paziti da se ne opečeš. Nije jed
nom ribaru izgorjela kosa, obr
ve, trepavice«.

Na ribarnici gavuni. I prepro
davači. U -Adrie- smrznuta riba. 
U Skradinskom zaljevu komer
cijalni uzgoj ribe. Pa neka. iako.

Ribarenja su oduvijek, manje 
ili više, pratila ribarska ogova
ranja. Podjela -pošta- uoči sezo
ne bila je. od kada se pamti, velik 
događaj. S razlogom: padala je 
odluka kada će tko ribariti na 
određenim lokacijama. No. kako 
sve pošte nisu bile jednako bo
gate ribom, bilo je i onih koji ni
su mogli odoljeti napasti da 
(iako ih nije bio red te noći) po
rane na tuđu -poštu- - pa su 
oni drugi, da bi ih otjerali, kao 
priručni argument znali upotri
jebiti vesla.

-Znate li da je i zemlja crnica 
ponekad dobar ribarski rekvi
zit. Ne znate? E, onda ću vam 
ispričati: ispod vile -Moj mir« 
bilo je poznato -sidrište- srde
la, skuša, a bogme i druge ribe. 
Ali, ako je tu ribe dosta, ni nas 
ribara nije malo. Pravo da prvi 

lovi pripadalo je onome (to je bi
lo nepisano pravilo) tko na tom 
lovištu te večeri prvi upali feral. 
I taj sretnik imao se čemu rado
vati - nije mu ginulo barem 100 
kilograma ribe. No. već onom 
drugom po redu, a da o dese
tom i ne govorimo, mnogo je 
manje nade u toliku lovinu — 
dobrim dijelom i zato što na lo
vištu bude ribljih ostataka. Ali 
da ih ribe što nailaze ne bi ugle
dale i da se ne bi razbježale, su
drug s kopna bacao je u more 
raskvašenu zemlju: ona ribama 
smanjuje vidokrug.«

U mandraćima miruju odba
čene, nikome potrebne novine. 
Ni galebu da se diviš u raskrilju. 
Premda ne znamo, iako ne na
slućujemo - ipak se čini: bit će 
neka čudna noć. bit će tišina u 
sumračju nad grobištem pod sv. 
Nediljicom.

Život je kao rijeka, bez povrat
ka.

J. VESELIC

STOLJEĆA ŠIBENSKOG PJEVANJA

PJESMA JE BILA SASTAVNI DIO ŽIVOTA
Pjesma je oduvijek bila i ostala 

sastavni dio života šibenskih žitelja. 
Dokaza o tome ima dosta. Evo jed
nog koji svjedoči o takvoj sklonosti 
Šibenčana. Još daleke 1623. godine 
šibenski biskup Arigona pozvao je 
na odgovornost svećenike Antuna 
Mrnavića i njegove drugove Ciku, 
Gripčevića, Križanića i Sevikovića 
zbog pjevanja profanih pjesama 
»in schiavo« noću, a kako navodi 
Božo Dulibić: »I to nije bio jedini 
put. Milina narodne pjesme uzno- 
sila je šibenske muzičare Julija 
Skjavetića i velikoga Ivana Luka- 
čića, čiji su moteti svojom origi
nalnom muzičkom obradom stali 
dostojno uz bok velikim muzič
kim ostvarenjima 17. vijeka.”

Da je i u 18. stoljeću glazbeni ži
vot Šibenika bio živ i intenzivan 
svjedoči činjenica da je u našem 
Sradu u to vrijeme u samostanu sv. 

rane započeo i razvio svoje umi
jeće u gradnji orgulja najveći hrvat
ski graditelj orgulja Petar Nakić, ro
đen u selu Vuliću, u Ravnim kotari
ma 1694. godine.
, Iz tog vremena potječu i brojni 
šibenski prigodni običaji, u kojima 
je bilo puno glazbe-pjevanja, u ne
kima je i dominirala pjesma, bilo 
pučki, bilo crkveno-blagdanski, koji 
su se posebno gajili na kraju 19. i u 
prvoj polovici dvadesetog stoljeća, 
sve do početka II. svjetskog rata, a 
neki su se zadržali do danas.

Kako su se razvojem privrede i 
dobivanjem gradskog obilježja mi
jenjali u Šibeniku društveni odnosi, 
tako su se mijenjali i način života i 
navike ljudi. U početku ovog stolje
ća mnogi su Stari običaji napušteni 
a neki se održali, kako već rekosmo 
do II. svjetskog rata, manje-više u 
reduciranom obliku.

Navest ćemo nekoliko značajni
jih u kojima je vokalna glazba, za
pravo pjesma i pjevanje dominan
tna.

Pjevanje -Gospina plača«, u cr
kvama (Gospa vanka grada. Nova 
crkva. Sv. Ivan. Sv. Dominik, Sv. 
Križ. Sv. Duh) koje se u različitim 
oblicima izvodilo sve do početka II. 
svjetskog rata pospektakularnosti i 
elementima scenske izvedbe (soli
sti i zbor) nalikovalo je na davna 
šma crkveno-pučka skazanja.

BARABAN

Od crkvenih obreda u Velikoj 
sedmici, koji su se održavali u svim 
crkvama, u Šibeniku su bili najpo
pularniji već spomenuta noćna pro
cesija na Veliki petak i Baraban 
(udaranje, buka) koji se održavao 
na Veliki četvrtak za večernjih la
mentacija. Pored glavnog oltara 
stajao je veliki stalak u obliku troku
ta sa 13 svijeća koje su predstavlja
le Isusa s apostolima. U određenim 
razmacima, nakon nekoliko otpje
vanih psalmi (pot. I. L), gasila se 
po jedna svijeća. Posljednja ugaše
na svijeća simbolizirala je smrt Isu
sovu. Prema Bibliji, u tom času na
stupila je pomrčina sunca, a zemlju 
je zahvatio snažan potres. Po cr
kvenoj odredbi tada bi se u crkvi 
ugasila sva svjetla (pomrčina sun
ca), a vjernici bi lagano udarali ši
bom (potres). U crkvi se upravo 
očekivao taj trenutak. Osobito mla
đi svijet koji je za ovu prigodu skri
veno unosio teške batine i štapove. 
U tami, koja je nastala, počelo je 
žestoko udaranje po drvenim ban- 
cima što je izazvalo strahovitu buku 
i štropot, pa je naličilo na pravi pot
res. "

Psalmi koji su se pjevali u razma
cima 13 puta, dok se ne bi pogasilo 
svih 13 svijeća, pjevali su, dakako, 
već pripremljeni pjevači i stalni vo
diči u publici, ali bi prihvaćali i svi 
prisutni u crkvi tako da se doimalo 
kao fino koncertno izvođenje veli
kog zbora od nekoliko stotina pje
vača.

Izuzetno spektakularno i scenič- 
no djelovala je procesija na Veliki 
petak koja se održavala noću. Pola
zila je od katedrale u 20.30 sati i 
kretala se Kalelargom preko Polja
ne i obale. Na čelu procesije išle su 
bratovštine pojedinih crkava, '* a 
svaka je imala svoj mali pjevački 
zbor sastavljen od vrsnih pjevača.

Zborovi bratovština posebno su 
se za ovakvu prigodu pripremali. Bi
la je to, zapravo, smotra šibenskih 
malih pjevačkih skupina, zvanih — 
klapa koje su se natjecale u pjeva
nju.

U povorci su sudjelovali pored 
klera na čelu s biskupom i svi pred
stavnici društvenog, političkog i jav
nog života Šibenika: gradska i voj
na vlast, škole, ustanove, odred 
mornarice, dvije glazbe i brojni gra
đani. Povorka se kretala usporeno a 

u noćnoj tišini turobno su odjekivali 
zvuci tužaljke »Pomiluj mene. Bo
že« koju su naizmjence pjevali 
zborovi bratovština. U stankama 
pjevanja zborova bratovština, 
uskim ulicama Šibenika odzvanjalo 
je pjevanje katedralnog Cecilijan- 
skog zbora koji je u pratnji vojne 
glazbe izvodio poznatu skladbu 
»Puče moj«. Procesija se zaustav
ljala obavezno kod kavane »Medu- 
Itć« gdje je »žiri« sastavljen od ne- 
pristrasnih građana ocjenjivao pje
vanje pojedinih zborova. Po dola
sku u katedralu (oko 22 sata) svi 
zborovi zajedno s narodom ponov
no bi otpjevali »Pomiluj mene. Bo
že«, što je u kamenom zdanju kate
drale zvučalo impresivno.

Po završetku procesije svaka 
bratovština priredila bi večeru za 
svoje članove (obavezno bakalar s 
crnim vinom) pri kojoj bi raspravljali 
o pjevanju pojedinih zborova.

Svadba
U najstarijem narodnom činu, 

najvažnijem životnom trenutku - 
svadbi, olpočetka je pjesma bila 
stalno prisutna.

U šibenskom svadbenom običaju 
u kući mladoženje u kojem se piro- 
valo... vodili su se veseli razgovori 
i redom nazdravljalo, igralo kolo i 
pjevalo iz svega glasa (podvukao 
L L). M A kasnije kada se smračilo i 
svi još bili za stolom, pred kuću bi 
došli »vukovi« koji su pjevali i koje
šta klicali. I nije se odlazilo dok se 
nisu dobro najeli, napili i napjevali.

Proslava i ponoćka
U osminu pred Božić, 17. prosin

ca, u Šibeniku se slavi tzv. PRO
SLAVA, običaj koji potječe iz dale
ke prošlosti kada su u to vrijeme 
poganski narodi slavili rađanje bo
ga Sunca, jer je dan postajao duži.

Toga dana navečer u kućama su 
se frigale »fritule«, i »pispaji« a u po
noć u svim crkvama »slavila bi« zvo
na i na Poljani se okupilo mnoštvo 
naroda. Tu*bi se sviralo, pjevalo, 
igralo.kolo, praskalo i pucalo iz ku
bura, zapravo posvuda se ćula pje
sma Ovaj se običaj zadržao.do 
danas a zanimljivo da se slavi samo 
u Šibeniku i bližoj okolici, dok je 
drugdje potpuno nepoznat.

Za ponoćke, na Badnjak 24. pro- g 
sinca, i u Šibeniku okupi se u crkva- § 
ma (posebno u katedrali, crkvi sv. $ 
Frane i Gospe van grada) mnoštvo $ 
građana. Izuzetan je užitak sluša- $ 
nje a za Šibenčane i sudjelovanje u :> 
pjevanju, tom prigodom, božičnih £ 
pjesama (»U se vrime godišća«, * 
»Porodi se...«, »Onoga vrimena..g 
»Veseli se majko božja«, »Radujte 
se narodi«) koje zbog izrazitih i vr- 
snih šibenskih glasova zvuči veli- 
čanstveno. Pjesma se nastavlja i 
iza ponoćke po šibenskim tisnim $ 
kalama.
Konobe

Šibenske konobe pu^s«^ su.* 
poglavlje u razvoju vokalne glazbe 
Šibenika.

U konobama, kojih je bilo posvu- 
da, gdje se isključivo točilo pravo, £ 
izvorno, kvalitetno šibensko vino, S 
zalazili su težaci, radnici, zanatlije i § 
seljaci iz okolice. To je bilo mjesto $ 
okupljanja i druženja. Uz •kvartin« $ 
pravog vina, jer težaci su u kući pili, 
radi štednje, »polovnik« a u polju £ 
drugu i treću »bevandu«, u konobi $: 
se redovito igralo na muru i na »tre- << 
šete« i »briškulu« i to najviše poslije- £ 
podne dok se izjutra vino nije pilo g: 
bez dobre marende ili barem slane $• 
srdele i slanih bobica. No, ... nije 
bilo konobe u kojoj se ne bi, osobi- § 
to navečer, čula izvorna šibenska 
pjesma (pot. I. L) koja zbližava Iju- 
de i uz koju se zaboravljaju tegobe £ 
života. ”

Konobe su, možemo to zaključiti, 
prava škola klapskog pjevanja, za- £ 
pravo konobe su bile sastajalište ta- £ 
lentiranih pjevača. Iz konoba su se 
često regrutirali pjevači u ponajbo- £ 
lje šibenske pjevačke zborove 
(»Kolo«, Filharmonično društvo, Ce- 
cilijanski zbor), dakako u muške di-. £ 
onice jer žene nisu nikada zalazile £ 
u toverne-konobe..

(Nastavlja se)

IJ Božo Deset vjekova šibenka. Na- 
todno ka^šte Sibenka, Sben* 195S str. 
9t.
14 4. rambača: Sbensko ner/0. Spkr 1987

Sir. 82.
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>6 80
tr kad ttr 86



»Elemes«, »Elemes«
U reprizi zadarskog finala 

kupa za košarkašice, ekipa 
•Elemesa«. po drugi put zara
dom. -položila je na pleća- ja
ku -Crvenu zvezdu-. Oba re- 
zultatska uspjeha, u Zadru 
8105. u Šibeniku 76:71. došli 
su kao plod izuzetne borbe
nosti, zalaganja svih igračica 
i na kraju dosljednog izvrša
vanja svih postavljenih zada
taka vrhunskog stratega Pe
tra Bezelja

- Za mjesec dana, po dva
put zaredom svladali smo 
aktualnog evropskog i tako
đer dvaput Jugoslavenskog 
prvaka. To dovoljno svjedoči 
o našoj trenutačnoj snazi i 
mogućnostima, veli trener 
Bezelj.

Sibenčanke se već -trpaju- 
u okvir sa -Jugofantastikom- 
(-Jugoplastikom-, op. a), 
momčadi koja u ovom tre
nutku može na parketu što 
hoće. Upravo je i -Elemes- 
ove sezone po -splitskoj for
muli-. ali s karakterističnim 
šibenskim imageom, dosti
gao izuzetan sklad u ženskoj 
košarci, kakvu vjerujemo 
odavno nitko nije. Još nakon 
zadarskog finala-foura Vla- 
dislav Lučić, trener Beogra
đanki tvrdio je:

— -Elemes- igra sjajno! da 
bi odmah nakon šibenskog 
prvenstvenog okršaja, svoju 
misao upotpunio: — Igraju 
maestralno! Mi smo kao i u 
Zadru podbacili, naše ključ
ne igračice nisu ispunile za
crtanu taktiku i- zasluženo 
smo poraženi. Čestitam do
maćinu.

I dok je u već -opjevanom- 
finalu kupa briljirala Tima 
Džebo. -trans-partiju-, u Ši
beniku. pružila je reprezenta- 
tivka Za na Lelas Vitka Spli
ćanka bezbroj se puta vinula 
pod koš sa 22 postignuta ko
ša praktički je održavala raz
liku. a svoje i šibenske ključ
ne poene postigla je dvije mi
nute i 19 sekundi prije kraja 
(74:69). što je i presudilo o ko
načnom pobjedniku.

Ž. Lelas

- Bile smo bolje i zasluže
no slavile, tvrdila je odmah 
po završetku susreta Žana

Rečenicu spomena, zaslu
žuje i Vanda Baranović. ka
detska reprezentativka Jugo
slavije koja postaje pravi all- 
round igrač, -jocker s klupe-.

I pored sedam koševa Vanda 
je sve bliže prvoj petorici što 
zasigurno, pored standar
dnih Nakić. Lončar. Lelas. 
Džebo i Kvesic znači mnogo i 
za trenera Bezelja sa zna
njem da mu ni klupa -nije 
tanka-. Vanda pomalo i bezo
brazno. u trenucima kada se 
nitko ne odlučuje na udarce 
prema košu, zna poentirati i 
na taj način biti i »jezičac na 
vagi- u konačnom skoku. Ši- 
benćankama već sada jamač
no nitko više ne može oteti 
startnu poziciju br i pred na
stupajući play-off. ali to znači 
i strahoviti psihološki priti
sak da titula mora ove sezo
ne na Baldekin

Od nedjelje do nedjelje

»Solaris« 

na margini
Piše:

Zoltan
KABOK

Na nakon 7. kola vaterpol
skog prvenstva Jugoslavije 
Šibenčani nisu osjetili slast 
pobjede. Posljednji put. tek 
prošle godine protiv zagre
bačkog -Medveščaka- u Ši
beniku rezultatom 9:7. Be
ogradski je susret jamačno 
za četu trenera Joška Kova- 
čevića bio samo pristojan 
•piknik-, ali ujedno i mjerilo 
trenutačnog stanja u redovi
ma -Solarisa- Potvrđena je 
već pomalo otrcana fraza da 
sastav Šibenčana nije skupi
na prosječnih loptača, yec 
momčad koja može ali samo 
kad - hoće' Nerazumljiva je 
letargija koja već poduže vla
da u redovima -Solarisa-.

Kao da su se već unaprijed 
osudili na tavorenje od sla
bog ka prosječnom I pored 
poraza od domaćeg -Partiza
na- -Solaris- nije ostavio bli
jed dojam.

Dapače. U jednom 
trenutku Šibenčani su i pove
li sa 32. no očito uplašeni da 
ne bi možda i svladali Be
ograđane. -ispustili su kon- 
ce- -Partizan- 17. -Šibenjm 
Solaris- 9. To je činjenica o 

kojoj smo već govorili. I Re- 
nato Vrbičic. i Gulin. Rak. Ko- 
ludrović. a pogotovo -dva 
istinska bisera- Tucak i Šupe 
moraju shvatiti da im u ovo
godišnjem vaterpolskom pr
venstvu nisu namijenjene sa
mo epizodne uloge. Potencijal 
je to neslućenih razmjera, no 
psihološki izuzetno nestabil
na -četa-. Valja, istinski vri
jednom vaterpolskom radni
ku Jošku Kovačeviću zasuka
ti rukave i nastaviti s radom 
ne osvrćući se na -dobaciva
nja sa strane«.

— U Beogradu objektivno 
nismo imali šansi, veli repre- 
zentativac Tucak -Partizan- 
je bio bolji protivnik a nama 
se valja okrenuti narednom 
susretu u Šibeniku, protiv 
kranjskog »Triglava-.

Do kraja jesenskog dijela

proljeće



Mi i ujci - od nji tri, od nas tri, to je bila

ima tome može biti 150, nema 200, godina, živi'li 
ode u Šibeniku, onde doli kod Gospe vanka gra
da, dije oni talijanski doktor ima kuću, Pazin! je /'

KAZIVANJE JAKOVA GOJANOVIĆA

bio povezan s Gr-

uvik nije bilo lako i nije se moglo tek tako donosi-

su poshn došli Takjanci, Venerijanci, je U, ma bilo

ki. 20 i više godina bio sam građevinski poslovo
đa u •Kamenaru-, a prije toga sam radio u podu-

velence, raznu robu, sve sto trn je došlo pod ru- 
onda je počelo. Ubili su i 
im pomažu nositi ukrade-

i stanici, pa onda na Križu - tvornicu od 
Đuriča sapunare, onda magazine za 

s hra

i list
c, 25. siječnja 1990.

Gori su gradski 
seljaci odJ _ br
seljačkih građana

mah su svoju zemlju, moglo se ZMb 
bija nemiran grad, svako malo pa se neko okomi 
na nj. Stari su pričah kako su ga Turci tukli 90 da
na. Gotovo je bilo za osvojiti ga. Sedam Omelića 
braće je poginilo braneći ga. Građani su se po
vukli na tvrđave, odili su na forticu sv. Ane i dru-

raditi u

Susret s Titom
bija je direktor banke, 
di ie danas orodaia r Od škole sam završio pučku, astari su došli

ništa krio. Ćaća mi iNije nan bilo loše

širini i od oni'što je bio presjednik suda. Mi smo 
vam puno izmišani. Još i danas se zovemo rodi-

/im ćaćom, uvik si ga moga vidrina kasi u trgovi-

stolitra rakt/e / 10 stolitara vina, tu u Cvjetnicu,

usamioi

Hrvata ćemo

je bila fešta sv. Ane išlo se na Poljanu grati kolo.

brata i

iz Dubrave. Falilo je toga
PriMježio: Žhrko ŠMIĆ

pravljene i to nabaška, podalje jedna od druge 
ćaća i štrici se

da su mi reku Jure Malenica i Mafija Bedrićina da 
su tamo bili četnici, da su

ce. Kuvalo se 
radilo se zaj 
što se dobilo od prodaje vina i blaga išle su ćaći 
On je time upravlja. Poshn t 
stariji brat I tako je bilo sve

je hrvatski policajac što je 
onu službe-

se bižati pred vragom turskim, 
ko došli tamo di su bili - vanka grada, dije kuća

oočetku je bila samo jedna kuća, poshn se toga

u Dubrovačkoj ulici,

se moglo prodati ni ovo

spred gori na Danilu kod Bedn-

dolazili i do Božića pokupili najveći dio, ostalo

je oštarija, u Dubravi; brat je u Zagrebu puni 10 
godina prodava samo naše vino, a kupovati 
Šibenčani, uzmi Sare i drugi šibenski trgova

veći izvan njega i opskrbljivali su se na drugoj

kroz čilu se godinu moglo dizati robu, dinar kad 
je zatribalo, sve. Onda se na kraju godine činija 
obračun. Pogođeno se plaćalo po metrima zida,

vojske su dolazile, prolazile i odlazile
Već sam reka da sam bio

najprvi odbornik u setu, ono kadje bilo kndimice

ljudi-. Stric Luka veli da bi tri- 
ići u Belamarića za dovest jednog, dva ov-

va imamo svoga
Glave. A

nici i tom prilikom pobili 28 ljudi. I ja san za še-

četnici Ml u

Perkovića. doli do

zih žandar i, ah

je, više se osjećalo među judima Više od 
> žmIo je dobro, bilo je zdrave rane, 
držak) se po 2-3 prasca, nalazilo se

•Izgradnjom- i tako je postalo jedno poduzeće.

Kad je pa rat, odma u proljeće 1945. bio sam 
jednu godinu sekretar zadruge u Dubravi, na
bavljao i prodavač. Prodava san, piša i svašta ra
dio. Iša sam na teren. Prodavalo se vino, lipo go-

bro, zavade su nas i dale k
više tribali od onog - raditi i lipo živiti. Kad to
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GS CLUB proizvodnja 1976, pro
dajem (2500 DM). Nazvati od 15 
do 20 sati na telefon 32-958.

__________ (1242)
TEREN u Rogoznici 400 do 500 
četvornih metara povoljno pro
dajem. Informacije na telefon 
23-095 svakog dana, a nedjeljom 
76-266..f 1243)

PROIZVODIM, pojedinačno pro
dajem ili montiran betonske 
stupove za balkonske ograde u 
više modela i veličina s mra
mornim završecima. Obratite 
se s povjerenjem na brojeve te
lefona 76-266 i 76-233. (1244)

IZNAJMLJUJEM skladišni pro
stor veličine 40 četvornih meta
ra, visine 3.5 metara u Šibeniku 
u predjelu Crnica. Javiti se na 
telefon 23-182.(1246)

PRODAJE se dvosobni stan i 
konoba u centru Šibenika. Javi
ti se na telefon 83-438. (1245)

PRODAJE se vinograd sa vi
kend kućicom u Donjem Polju.
Telefon 24-812.(1247)

IZNAJMLJUJEM namješten 
dvosoban komforan stan. Javiti 
se na telefon 32-363 svaki dan 
od 10 do 20 sati.(1248)

MIJENJAM dvoiposoban stan u 
Šibeniku za sličan u Puli, može i 
za veći uz dogovor. Telefon (0591 
27-85L(1249)

PRODAJE se polovni namještaj: 
regal (4 dijela), trosjed i dvije fo
telje. Informacije na telefon 35- 
662.(1250)

PRODAJE se kuća u Ulici Matije 
Gupca 64. Javiti se na telefon 
35-298.(1251)

MIJENJAM jednosoban stan na 
Šubićevcu u Ulici Rade Končara 
78 (moguće je i zajedno s gara
žom), za veći u bilo kojem dijelu 
grada. Ostalo po dogovoru. Ja
viti se na telefon 28-221 od 15 do 
20 sati.(1252)

PRODAJEM veliko građevinsko 
zemljište na otoku Kapriju. Mo
gućnost rasparcelavanja. Osta
lo po dogovoru, cijena povoljna. 
Informacije na telefon 28-504 ili 
22-239 (1253) 

U SJEĆANJE
U siječnju 1990. godine navršile su se godišnjice smrti naših dra-

,sjećanjima intimnim i snažnim, uvijek voljeni, 
Vl " nikad zaboravljeni.

S lugom i ljubavlju vaše kćerke: Marija, Mirjana, Šonja, Velinka i 
zet režiser Miro Marotti. 042)

BRAČNI par bez djece hitno 
traži veći jednosobni ili dvoso
ban stan. Javiti se tokom jutra 
na telefon 29 093 ili popodne na 
25-455.(1254) 
PRODAJEM parcelu zemlje od 
1200 četvornih metara (posa
đena divlja loza). Javiti se na te- 
lefon 35-749 Iza 15 sati. (1264) 

PRODAJEM -Opet Kadet 13 S- 
proizvodnja 1986. prešao 30.000 
kilometara. Kupljen na konsig
naciji. Informacije na telefon 
26-303.(1255) 

PRODAJEM poslovni prostor 18 
četvornih metara kompletno 
uređen. Informacije na telefon 
26-303. (1256) 

HITNO i povoljno prodajem ko
mandni brodski most podesan 
za vikendicu četveročlane obite
lji, lociran u Prvić Luci. Telefon 
36-350. Obratiti se na telefon 
svakog dana od 15 do 22 sata.
________________________ (12S7) 

STRANI umirovljenik, prijevre
mena mirovina, karakteran, ne 
puši, ne pije, bez obaveza, traži 
poznanstvo ženske osobe slič
nih osobina starosti od 40 do 50 
godina. Moguć je brak, posao 
nije potreban, a život udvoje 
moguć ovdje i u inozemstvu.
____________________________ (12581 
U KARLOVAČKOJ ulici iznaj
mljujem prizemnu prostoriju od 
65 četvornih metara pogodnu 
za privrednu ili skladišnu dje
latnost Informacije na telefon 
23-577.(1259) 

PRODAJEM ili mijenjam dječje 
ski čizme broj 31, za manji broj. 
Obratite se na telefon 25-822 od 
8 do 14 sati.________________ (1260)

TRAŽI se slobodna djevojka za 
čuvanje dvogodišnjeg djeteta u 
popodnevnim satima (od 16 do 
19). Stan i hrana osigurani.
_________________________■ fizeil 

ZAPOSLENA djevojka traži 
namještenu garsonijeru ili jed
nosoban stan. Ponude na tele
fon 33-222 (lok. 468)________ (1262)

IZNAJMLJUJEM jednosoban i 
dvosoban stan. (1265)

OBAVIJEST
Zbor liječnika Hrvatske, 

osnovna organizacija Šibenik, u 
četvrtak 8. veljače održat će re
dovnu godišnju skupštinu. 
Skupština će se održati u pro
storijama Poliklinike a početak 
je zakazan za 18 sati.

PRODAJEM »Renault 4 GLS«, 
godina proizvodnje 1978. ka- 
ramboliranu, može i u dijelovi
ma. Telefon 33-190.(1263)

PRODAJEM »Tomos automa- 
tik- 3 M. Nazvati na telefon 35- 
556. (1266)

DAJEM instrukcije iz hrvatskog 
i njemačkog jezika. Javiti se na 
telefon 26-711 između 14 i 16 sati. 
_____________________________(12*7) 

PRODAJE SE zemlja u Donjem 
Polju za vinograd na povoljnom 
mjestu po povoljnim uvjetima. 
Telefon 23-324.(1268)

TRAŽIM pouzdanu osobu za ču
vanje jednogodišnjeg djeteta u 
toku jutra. Informacije na tele
fon 27-142. (1269)

PRODAJE se 2000 četvornih me
tara zemlje u predjelu Dubrave 
(Podlukovnik). Dozvoljena grad
nja. Informacije na telefon 33- 
967.________________

PRODAJE se starija kuća u Ju- 
rasima, 700 četvornih metara s 
okućnicom. Obratiti se na tele
fon 33-967.

IZ MATIČNOG UREDA
ROĐENI
Dobili kćerku: Srdan i Melita Mrden. Milan i Nevenka Ke- 

ro. Nikola i Snježana Stojanović. Milorad Travica i Gordana 
Kalik, Milorad i Marijana Šuša. Marko i Snježana Radnić. Da- 
mir i Ljiljana Stegić. Marin i Ljiljana Vidošević. Vinko i Tanja 
Bolanča

Dobili sina: Ante i Nada Kero. Dane i Dubravka Orlovič. 
Ivan i Nada Duilo. Neven i Anda Bešić. Dragan i Zdravka Bije- 
lić. Milan i Rad mila Šarić. Miro i Stanka Grubelić. Rozarijo i 
Milena Vukičević. Zsuzsanna i Ivan Burazer. Josip i Marina 
Brakus. Marin i Ljiljana Vidošević. Joško i Anita Matić. Ante i 
Ljiljana Ercegović, Zvonimir i Mirjana Jareb. Slobodan i Živka 
Španja, Ante i Vesna Matas. Petar i Jagoda Pipunić. Drago i 
Nada Žaja. Dušan i Blažen ka Urukalo. Jovo i Rozana Kašić. 
Milenko i Anita Lalić.

UMRLI
Štipan Duić (69). Ive Protega (76). Mara Kursar (86). Branko 

Tambaća (76). Ivenica Velnić (69), Grozdana Dimitrovski (60). 
Ilija Škugor (54). Marija Mise (24).

i DALI KRV
U Službi za transfuziju Medicinskog centra u Šibeniki 

dobrovoljno su dali krv: Josip Smolić. Šime Arambašić. Igoi 
Puče. Ante Labura i Aleksa Perčević (MTRZ). Živko Crnogaća 
Goran Skočić. Vinko Peran. Željko Mijić i Danijel Kursai 
(TLM). Miloš Dobrijević. Dinko Šižgorić. Milan Perkov i Stani 
slav Desnica (-Šibenka-). Slobodan Bulatović (Klub DDK Crve 
nog križa). Paško Periša i Boris Orbanić (-Šipad-T Joso Rad 
nić (TEF). Josip Juričev Barbin i Georg Mrsa (Vodice).

Općinska organizacija Crvenog križa zahvaljuje svim da 
vaocima

Kretanje 
brodova 

»Slobodne 
plovidbe«

ŠIBENIK - na putu za Usa- 
ku, JABLANICA - plovi prema 
Taichungu, BIHAĆ - nalazi se 
u Caenu, ŠUBIĆEVAC - na 
putu za Vancouver, DINARA - 
u Aleksandriji, BARANJA - na 
putu za Šibenik, KNIN - nalazi 
se u Kamini, JURAJ DALMATI
NAC - na putu za Savannah, 
SIMO MATAVULJ - nalazi se 
u New Yorku, MURTER — u Vi- 
toriji, KORNAT - nalazi se u 
Rio de Janeiru, BILICE — na pu
tu prema Veneciji, SKRADIN — 
nalazi se u Lagosu, VODICE — 
u Busanu, BORUSSIA — u 
Hamburgu, TIJESNO - na putu 
2a Meksički zaljev, SUBOTICA 
- u Aleksandriji, ZLARIN - 
6.2. Očekuje se u Limassolu, BI
OGRAD - 29. 1. dolazi u Gu- 
antu, DRNIŠ - plovi prema Za
padnoj Evropi, PRIMOŠTEN — 
u Rijeci, PRVIĆ - 1. 2. očekuje 
se u Veneciji, ROGOZNICA - 
na putu za Jadran, STOLT EX- 
PORTER - 28. 1. dolazi u New 
Orleans, STOLT USKOK - 27. 
1. dolazi u Yokohamu.

JADRANSKA BANKA d.d. Šibenik
Ul. kralja Tomislava br. 4 
kao vlasnik.

objavljuje

NATJEČAJ
za kupnju i demontažu aluminijske bravarije, pošl. obj. 

bivše • Kornatke«

Predmet natječaja je aluminijska bravarija sa staklom na 
poslovnom prostoru jadranske banke u Ul. kralja Tomislava 
br. 2. bivša -Kornatka-, u ukupnoj površini oko 70 četvornih 
metara

Sudionik natječaja može biti svaka fizička i pravna osoba 
s tim da je dužan predmet ponude o svom trošku skinuti i 
odvesti i to u vrijeme koje će odrediti vlasnik. Nakon skidanja 
sudionik je dužan mjesto demontaže fino obraditi.

Predmet ponude može se pogledati svakog radnog dana 
od 12 do 13 sati.

Najpovoljniji sudionik natječaja bit će onaj koji, uz obave
zne uvjete, ponudi veću cijenu, a dužan je uplatiti u zakon
skom roku po obavijesti da je izabran kao najpovoljniji.

Ponuda na natječaj šalje se poštom u zapečaćenom omotu 
s oznakom -ponuda za tfravariju - ne otvaraj-.

Rok u kojem se podnose ponude je osam dana od dana 
objave u -Šibenskom listu«, a o izboru sudionici će biti obavje- 
šteni u daljnjem roku od osam dana.

Jadranska banka, d. d. Šibenik
Komisija za investiciju bivše

»Kornatke«

U SJEĆANJE
na našeg dragog supruga, 
oca, brata, djeda tasta i 
svekra

U SJEĆANJE
Navršilo se sedam godina 
otkako nas je napustio naš 
dragi suprug, otac, djed, 
brat, svekar, rođak i prijatelj

MILE PERIŠA Barba

MARIJANA GRUBI- 
ŠIĆA

13.1.1989. - 13. 1. 1990.

S ponosom i ljubavlju uvijek 
te se sjećaju tvoji najmiliji. 

(140)

15. I. 1983. - 15. I. 1990.

Njegova plemenitost, do- 
brota i ljubav ostaju vječno 
u našim sjećanjima i srcima. 
Hvala svima koji ga se sje
ćaju i posjećuju njegov tihi 
dom.
S ljubavlju i tugom supruga 
Milka i sinovi Marijan i Josip 
s obiteljima.

(141)

ČETVRTAK
9.00 — 12.00 Jutarnji program, 12.00 Vijesti. 12.05 
— 14.00 Privatno oko, 14.00 Vijesti, 14.04 Hil tjedna. 
14.30 - 15.00 Dalmatinske klape (deset najuspje
šnijih), 15.00 - 15.30 Dnevne novosti Radio-Zagre- 
ba, 16.00 Dnevnik, 16.45 Zagora, 18.30 Vijesti, 18.59 
Odjava programa.

PETAK
9.00 - 12.00 Jutarnji program, 12.00 Vijesti, 12.05 
- 14.00 Privatno oko, 14.00 Vijesti, 14.05 Hrt Ijedna. 
14.30 - 15.00 Rock almanah, 15.00 - 15.30 Dnev
ne novosti Radio-Zagreba, 16.00 Dnevnik, 16.45 
Stvari lagane, 18.30 Vijesti, 18.59 Odjava programa.

i SUBOTA
9.00 - 12.00 Jutarnji program, 12.00 Vijesti. 12.05 
- 14.00 - Strogo povjerljivo, 14.00 Vijesti, 
14.05 Hi! tjedna, 14.30 - 15.00 Glazbeni portret, 
15.00 - 15.30 Dnevne novosti Radio-Zagreba.

Tjedni program
Radio-Sibenika
16.00 Dnevnik, 16.45 Sviramo za vas, 18.30 Vijesti, 
18.59 Odjava programa.

NEDJELJA
9.00 - 13.00 Zelena pilana, 13.00 Želje, pozdravi i 
čestitke, (u okviru emisije prijenos nogometne utak - 
miče).

PONEDJELJAK
19.00 - 12.00 Jutarnji program, 12.00 Vijesti, 12.05 
- 14.00 Privatno oko, 14.00 Vijesti, 14.05 Hil tjedna. 
14.30 — 15.00 Šibenčani u svijetu glazbe, 15 00 - 
15.30 Dnevne novosti Radio-Zagreba, 16.00 Dnev
nik, 16.45 Sportska- desetka, 18.30 Vijesti, 18.59 
Odjava programa.

UTORAK
9.00 — 12.00 Jutarnji program, 12.00 Vijesti. 12.05 
- 14.00 Privatno oko, 14.00 Vijesti, 14.05 Hit tjedna, 
14.30 - 15.00 Yugo 33, 15.00 - 15.30 Dnevne 
novosti Radio-Zagreba, 16.00 Dnevnik, 16.45 Utor
kom na obali, 18.30 Vijesti, 18.59 Odjava programa.

SRIJEDA
9.00 - 12.00 Jutarnji program, 12.00 Vijesti. 12.05 
- 14.00 Privalno oko, 14.00 Vijesti, 14.05 Hrt tjedna, 
14.30 - 15.00 Sto velikih. 15.00. - 15-30 Dnevne 
novosti Radio-Zagreba. 16.00 Dnevnik. '6 45 Općin
ska tema, 18.30 Vijesti. 18 59 Odjava programa.
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Razmišljanje na

birokratski način
Vestiča zabrinjava i nije mu jasno za

što se Ivici Pipunič poklanja Velika me
dijska pažnja i navodi da oni imaju pu
no takvih slučajeva, u pitanju ljudi i' 
mnogo težeg materijalnog položaja od 
Pipuniča i sve je to normalno i ne vidi 
nikakva razloga da se o njemu posebno 
piše.

Tako svaki birokrat razmišlja kao i 
Vestič

Vestić je zaboravio da Pipunič nije 
tražio milost od njega i njemu sličnih, 
već je zatražio da mu Skupština općine 
na osnovi važećeg zakona dodijeli zam
jensku parcelu za izgradnju porodične 
zgrade u Vodicama, jer je odbijen od 
nadležnog organa od zahtjeva da mu se 
omogući izgradnja takve zgrade na vla
stitoj čestici u Vodicama iz urbanistič
kih razloga. Da bi Pipunič ostvario to 
zakonsko pravo podnio je molbu Skup
štini općine u 1986 godini (zaprimljena 
pod brojem 8283/86). a zatim se u 1987. 
godini obratio predstavkom Izvršnom 
vijeću Skupštine općine (zaprimljena 28. 
travnja 1987.) u kojoj je iznio sve svoje 
probleme, a naročito stambeni problem 
i upoznao Vijeće da je u 1986. godini pod
nio zahtjev za dodjelu zamjenske parce
le u Vodicama Pipunić je ponovno u 
1988. godini (20 travnja) podnio molbu u 
kojoj se pozvao na molbu iz 1966. godine 
i tražio da mu se dodijeli zamjenska 
parcela U tim molbama bila je sadrža
na izričita izjava da on daje svoju parce
lu od 374 m’ u vlasništvo Općine, a da 
Općina dodijeli njemu određenu parce
lu za izgradnju stambene zgrade kako 
bi time riješio svoj stambeni problem.

Za sve ono što se događalo s molbom 
Pipuniča do 1988 godine nema nikakve 
•zasluge. Vestić, jer je imenovan za di
rektora Upravo za imovinsko-pravne 
poslove koncem ožujka 1988. godine, ali 
kasnije je radio sve u korist Pipunićeve 
štete.

Stvar se maknula s mrtve točke tek 
kada je u Skupštini općine održan sa
stanak na inicijativu Komisije za pred
stavke i pritužbe Sabora dana 24. ožujka 
1988. godine na kojem je prisustvovalo 
oko devet odgovornih ljudi Tada je za
ključeno da se Pipunićev problem treba 
riješiti u najkraćem vremenu. U travnju 
1988. godine Pipuniću su izdani svi pot
rebni papiri, ali tek je na sjednici Skup
štine općine od 29. rujna 1988. godine do
nijelo rješenje o zamjeni nekretnina.

Protiv spomenutog rješenja Skupštine 
općine uložio je tužbu Goran Nedoklan 
predstavljajući se da je punomoćnik 
Franin Nedjeljke koja se nalazi u Au
straliji od 1964. godine, ali u času podno
šenja tužbe. 26. listopada 1988. godine, ni
je imao nikakvu punomoć ni od koga. 
Upravni sud Hrvatske zaprimio je tužbu 
dana 27. listopada 1988. godine i odmah 
naložio Nedoklanu da u roku od 20 dana 
dostavi punomoć, a kasnije je taj rok 
produžio na 60 dana

Upravni sud. dostavio je tužbe na od
govor Općinskom javnom pravobranila- 
štvu. Općinskoj upravi za imovinsko- 
pravne poslove i zainteresiranom Pipu
niću. ali uz tužbu ovima nije dostavio na 
uvid Nedoklanovu punomoć. Općinsko 
javno pravobranilaštvo dostavilo je od
govor na tužbu Upravnom sudu 1. siječ
nja 1989. godine u kojem je predloženo 
da se tužba odbije kao neosnovana. Op
ćinska uprava za imovinsko-pravne po
slove nije dala odgovor na tužbu, već je 
svojim dopisom od 4. siječnja 1989. godi
ne Upravnom sudu dostavila samo spise 
predmeta, što znači da se Vestić nije 
smatrao obaveznim da dade odgovor na 
tužbu i da u njemu iznese da je Nedokla
nova tužbe neosnovana s obzirom na to 
da je stvarni korisnik i uknjiženi organ 
upravljanja na spornim nekretninama 
Općina Šibenik. Pipunič je dao odgovor 
na tužbu dana 24. siječnja 1989. godine i 
tražio da Upravni sud odbaci tužbu kao 
nedopuštenu i ujedno je postavio pitanje 
da Nedoklan nema odgovarajuću valja
nu punomoć

Upravni sud donio je presudu 25. svib
nja 1988. godine s kojom je poništeno 
rješenje skupštine općine Šibenik od 29. 
rujna 1988. godine i dao upute da se 
utvrdi da li je tužiteljica u posjedu spor
nih nekretnina i na podlozi utvrđenog 
stanja i zakonskih propisa donese novo 
rješenje u roku od 30 dana od dana pri
mitka presude. Sud je naložio Skupštini 
opć ine da utvrdi sve"ono što je utvrđeno 
poništenim rješenjem i dokazano valja
nim javnim ispravama i to nije nimalo 
nastalo slučajno. Time je Sud napravio

U »Šibenskom listu« ^l1^ | 
objavljen je članak novinarke u. I 
Perić pod naslovom: »Ljudi i1 
sudbine: egzistencijalna I
Ivice Pipunič, povratnika iz SR I 
Niemačke - Smišljeno siste- I 
matsko uništavanje, HL. . Uz I 
ovaj članak objavljeni su i stavo
vi Mate Vestiča, diplomiranog 
pravnika i direktora Općinske 
uprave za imovinsko-pravne po
slove pod nazivom: »Što kažu u

I Službi za imovinsko-pravne po-
I slove«.
I Mate Vestić, kao veoma za

interesirana stranka, u informi
ranju javnosti o »slučaju« Pipu; 
nic služi se poluistinama i neisti
nama, pa vas molim daobJaV1^ 
ovaj tekst u cilju pravilnog infor
miranja javnosti o ovom nemi-

I lom »slučaju«.

neviđeni salto mortale. No. međutim, 
presuda obavezuje skupštinu općine da 
po njoj postupi i tu se ništa ne može pro
tivno učiniti, sud je uvijek u pravu.

Skupština opčine morala je donijeti 
novo rješenje u roku od 30 dana od dana 
primitka presude, ali ona to nije mogla 
učiniti jer Vestić ni pod kakvim uvjeti
ma nije htio pozvati i saslušati Nedokla
na i pripremiti novo rješenje (član 62. 
Zakona o upravnim sporovima). Pipunić 
je pismom od 26. lipnja. 21. rujna i 4. li
stopada 1989. godine i nekolikoputa 
usmeno požurivao kod Vestiča da se po- 
stupi po presudi Suda, ali na pismene 
požurnice Vestić nije odgovarao, a 
usmeni odgovori Pipuniću bili su. neću 
postupiti i saslušati Nedoklana, učinit 
ću kako me je volja i tako dalje. Umjesto 
da Vestić pozove Nedoklana i da ga sa
sluša na okolnost da li je tužiteljica u po
sjedu spornih nekretnina, on uznemira- 
va Pipuniča i poziva ga za dan 22. rujna 
1989. godine da dođe u njegov kabinet 
radi izjave i parcelacionog elaborata. 
Vestić je od Pipuniča tražio da potpiše 
izjavu da se slaže da se umanji čestica 
sa 600 na 500 m* i da podnese zahtjev za 
ispravku parcelacionog elaborata, ali to 
Pipunić nije prihvatio nego je od Vestiča 
zatražio da se poštuje volja Skupštine 
općine izražena u rješenju od 29. rujna 
1988. godine, i zakon koji je tada bio na 
snazi. Pipunić je tražio da mu Vestić da
de na uvid jedan primjerak izjave tek 
kada je potpiše. Pipunić je opet Vestiča 
zamolio da pozove i sasluša Nedoklana 
u smislu presude Suda, na što je Vestić 
odgovorio da će on raditi kako je njega

Vestić je Pipuniću uputio pismo 6. li
stopada 1989. godine u kojem od njega 
traži da je dužan ispitati mogućnosti 
kod Općinske uprave za katastar i ge
odetske poslove da se ispravi parcelaci- 
oni elaborat od travnja 1988. godine na 
način da u njemu umjesto 600 stoji 500 
m’ i da je dužan dati izjavu o zamjeni 
nekretnina.

Pipunić je pismeno odgovorio Vestiću 
dana 16. listopada 1989 godine i upozo
rio ga da je već tri puta dao izjavu da 
pristaje da se izvrši zamjena konkretnih 
nekretnina između njega i Općine Šibe
nik i da je Skupština općine na osnovi 
izjave od 1986. godine upravo donijela 
rješenje na sjednici od 29. rujna 1988. go
dine čija točka I. glasi:

-Prihvaća se ponuda Pipunić Ivice iz 
Šibenika za zamjenu nekretnina s Opći
nom Šibenik, na način da isti daje opći
ni na korištenje 7480/121220 dijela česti
ce zem. 6994 u K O. Vodice, na kojoj je 
upisan kao nosilac prava korištenja za 
7480/121220 što iznosi 374m'. a Općina 
Šibenik istom daje na korištenje radi 
izgradnje obiteljske stambene zgrade 
dio čest. zem. 6705/2 nove oznake 6705/8 
u površini od 600 m', uknjiženog prava 
korištenja Općine Šibenik.-

U točki 2. utvrđeno je da je Pipunić du
žan platiti Općini Šibenik iznos od 
6780000 dinara na ime razlike u veličini 
parcele, to jest za razliku od 226 m' Pi
punić je taj iznos uplatio na žiro račun 
Općine Šibenik 34600-783-21 u mjesecu 
listopadu 1988. godine.

Time je Pipunić prihvatio svih šest to
čaka dispoziliva rješenja Skupštine op
ćine. a to je i razumljivo jer je on tražio 
zamjenu nekretnina. Međusobni odnosi 
prema točki 5. trebali su se urediti ugo
vorom nakon pravomoćnosti rješenja. 
Ovo je. dakle, bila još jedna izjava Pipu- 
nića da je voljan izvršiti zamjenu ne
kretnina (odmah je uplatio spomenuti 
iznosi

Pipunić je još jednom zamolio Vestiča 
da nije postupio po presudi Suda od 25. 
svibnja 1989. godine, ali ovaj tome nije 
poklanjao nikakvu pažnju, tjerao je svoj 
inat. Kada su Vestiča pitali predsjednik 
Izvršnog vijeća Skupštine općine i pred
sjednik Općinskog komiteta za komu
nalne poslove zašto neće da pozove Ne
doklana i da ga sasluša Vestić je odgo
vorio da ne može postupiti po presudi 
Upravnog suda Dakle. Vestić s jedne 
strane neće da sasluša Nedoklana a s 
druge strane neće da pripremi novo rje
šenje za Skupštinu općine.

Vestić se služi neistinama i podvala
ma kada tvrdi da nije pripremio novo 
rješenje za Skupštinu općine u roku od 
30 dana od dana primitka presude Suda 
jer da Pipunić nije htio dati pismenu 
izjavu da daje Općini Šibenik vlastitu 
česticu u Vlasništvo u zamjenu za novi 
česticu. Pipunić je dao nekoliko takvih 
izjava (u 1986. i 1988. godini), a zadnja 
izjava koju je Pipunić dao Vestiću jest 
od 4. listopada 1989. godine.

Ova izjava Pipuniča počinje ovim rije
čima: -Ovim neopozivo izjavljujem da 
ostajem kod moje ponude iz 1986. godine 
za zamjenu moje čestice odnosno česti
ce na kojoj imam pravo korištenja, na 
način da istu dajem općini Šibenik...-.

U daljnjem tekstu spomenute izjave 
Pipunić je još kazao OVO:

-Naime, prihvaćam sve što je bilo sa
držano u rješenju Skupštine općine Ši
benik broj UP/1-08-8283/86 od 29. rujna 
1988. godine i neopozivo izjavljujem da 
ću potpisati ugovor o kojem je bilo riječi 
u tom rješenju. Ja sam već unaprijed 
prihvatio dio ugovora jer sam uplatio 
na žiro račun općine Šibenik iznos od 
6.780.000 dinara.-

Pipunić nije htio potpisati izjave koje 
mu je naturivao Vestić. smanjivanje po
vršine parcele i traženja izrade novog 
parcelacionog elaborata.

Mora se kazati i to da Sud nije nare
dio Vestiću da od Pipuniča traži petu 
izjavu, već da sasluša punomoćnika tu
žiteljice Franin Nedjeljke. a on to nije 
htio nikako učiniti.

Vestić izjavljuje da nije udovoljio za
htjevu Pipuniča da mu na rješenje Skup
štine općine od 29. rujna 1988. godine 
stavi klauzulu pravomoćnosti i da sma
tra da je to dobro učinio pošto je Uprav
ni sud Hrvatske poništio spomenuto rje
šenje. Međutim, ujedno izjavljuje da je 
istina da je sporno zemljište još od 1965. 
godine prešlo u društveno vlasništvo, to 
jest da je na njemu uknjižena Skupština 
opčine Šibenik i da to znači da je ona 
vlasnik, a ne tužiteljica Franin Nedjelj- 
ka. Vestić izjavljuje da stvarno ne može 
odgovoriti kako je Upravni sud Hrvat
ske mogao donijeti navedenu presudu, 
ali ne kaže da na tužbu Nedoklana nije 
htio dati odgovor Upravnom sudu u na
vedenom smislu. Vestić smatra da je za 
njega presuda Suda slovo zakona. Ali 
kakvo je to slovo zakona kada Vestić ne
će da postupi po presudi šest mjeseci, a 
morao je to učiniti u roku od 30 dana po 

primitku presude? Kako je to za Vestiča 
presuda slovo zakona kada on ima hra
brosti obmanjivati predsjednika Izvr
šnog vijeća Skupštine općine i predsjed
nika Općinskog komiteta za komunalne 
poslove tvrdnjom da ne može postupiti 
po presudi (to su oni rekli savjetnicima 
Pipuniča).

Vestić svoje neodgovorno ponašanje 
želi prebaciti na Pipunićeve savjetnike 
(pomagače), ali neće da kaže da je Pipu
nić četiri puta dao izjavu za zamjenu ne
kretnina. Jedan od Pipunićevih savjetni
ka jest i Joško Piša istaknuti šibenski 
pravnik, koji je zajedno s Pipunićem bio 
kod Vestića dana 23. studenoga 1989. go
dine. Piša je pitao Vestića zašto neće da 
pozove Nedoklana i sasluša ga na okol
nost da li je tužiteljica Franin bila u po
sjedu spornih nekretnina kako je dana 
uputa u presudi Upravnog suda od 25. 
svibnja 1989. godine. Vestič je odgovorio: 
•Ja sam pismeno pozvao Nedoklana ali 
se on nije odazvao i to je za mene dovolj
no.- Dana 27. studenoga 1989. godine Pi
punić je našao kod Vestića Nedoklana i 
odmah upitao Vestića zašto sada neće 
da sasluša Nedoklana. a Vestić je na to 
odgovorio: -To je moja stvar i učinit ću 
kako me bude volja.- Istog dana Pipunić 
je razgledavao spise predmeta i u njima 
nije bilo zapisnika o saslušanju Nedo
klana. a kasnije se taj zapisnik pojavio 
pod datumom 20. studenoga 1989. godine 
što znači da ga je Vestić kasnije napisao 
i antidatirao. Nedoklan je u zapisnik 
izjavio da ne raspolaže s punomoćju jer 
da se nalazi u Upravnom sudu. Tu istu 
punomoć Pipunić je četiri puta pismeno 
tražio od Upravnog suda Hrvatske i još 
dva puta lično, nu mU dana radj ko
rištenja i poduzimanju ^^»rajucih 
zakonskih mjera Predsjednik UpIMINb 
suda nije odgovorio na četiri molbe Pi- 
punića a usmeno mu je rekao da mu ne 
može dati prijepis o njegovom trošku jer 
da to nije njihov običaj. Na takvo pona
šanje Upravnog suda Pipunić je uputio 
predstavku Komisiji za predstavke i pri
tužbe Sabora, ali ni od njih nema odgo
vora U spisima Upravnog suda postoje 
dvije punomoći, jedna je zaprimljena u 
Sudu 24. studenoga, a druga 19. prosinca 
1988. godine, ali obe su prema kazivanji
ma Pipuniča vrlo interesantne i upravo 
zbog toga on ih nije mogao dobiti.

Vestić u članku kaže da je Pipunić slu
šao njega da do svega ovog ne bi došlo i 
da je Pipunić pogriješio što je slušao 
svoje raznorazne pravne savjetnike, jer 
su ga oni obmanuli. Ovo je najveća pod
vala Vestića na račun drugih zbog svoga 
neodgovornog ponašanja. Pipunić i nje
govi savjetnici nisu ništa tražili nego da 
se posluje ličnost čovjeka, da se postupi 
po presudi Upravog suda i da se predlo
ži Skupštini općine rješenje koje se za
sniva na utvrđenim činjenicama i zako
nu koji je bio na snazi u času donošenja 
rješenja od 29. rujna 1988. godine, jer i 
sam Vestić kategorički kaže da tužitelji
ca nije vlasnik ni korisnik sporne ne
kretnine još od 1965. godine

Pipunić je 7. prosinca 1989. godine 
podnio zahtjev Izvršnom vijeću Skupšti
ne općine da se Vestić izuzme od vođe
nja daljnjeg postupka u predmetu zam
jene nekretnina između njega i Općine 
Šibenik jer je sve radio u korist Pipuni
ćeve štete i stavip se otvoreno na stranu 
Gorana Nedoklana iz Vodica.
Šibenik. 14. siječnja 1990 godine

Mario Radić
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8.20 TV-kalendar
830 »Mitovi i legende« - emisija za 

djecu (2/7)
ZIMSKI ŠKOLSKI PROGRAM
9.00
9.05
9.10
9.30

1030 
10.25
1030
1035
1130

1130 
1230 
1235 
1230 
1235 
12.40

Budile se s nama 
Knjiga za danas 
Ponašanje životinja 
TV-galerija: Sorkočevićev ljetni
kovac na Lapadu 
Tajni otok, III. epizoda 
Zimska pitalica
Vijesti
Blufonci, crtani film, VI. epizoda 
Engleski jezik: Follow Through, 
13 „ 
Ljekovito bilje kroz poviješt 
»Cvrčak« - crtani film 
Afrika — putopis, 2 
Dopuna 
Vijesti
»Crveni poni« - američki igrani 
film

»CRVENI PONI« - američki 
igrani film za djecu i omladinu
FAn -Crveni poni- ekranizacija je istoimene no
vele Johna Stembecka o siromašnoj južnjačkoj 
obitelji koja jedva preživljava u KaMorniji na 
prijelomu stoljeća U središtu je drame odnos 
između oca i sina. buntovni desetogodišnji dje
čak jedva ima strpljenja da razumije svog gru
bog ah plemenitog oca. Jodnog dana dječak 
na dar dobrva malog ponija. Kasnije će ga smrt 
njegova ljubimca pris&ti da se suoči s najto- 
moljnjim zakonima življenja i da odraste znat
no prije nego što je htio.

14.15
1430
1435
14.45
17.00
1720
17.50

18.20
18.40
18.45

19.15
19.27
19.30
19.53
20.00
21.05
22.25
22.45
22.50

0135 
01.15

17.45
17.50
18.00
1820

19.27
19.30
19.55

ZIMSKI ŠKOLSKI PROGRAM
Pregled programa
Vijesti
NOĆ I DAN (repriza)
Dnevnik I
Obrazovna emisija
»Mitovi i legende« — serija 
djecu (2/7) 
Brojke i slova
Crtani film

za

Dokumentarni program (ekolo
gija) 
Vrijeme
Večeras...
Dnevnik
Sport danas
SPEKTAR - politički
Kviskotoka
Dnevnik
Vijesti na engleskom
NOĆ I DAN
Crna Guja
Klinika Schwarzwald

magazin

jeziku

Hitchocock vam predstavlja 
Vijesti
Pregled programa za petak

20.50 
2130 
21.45 
22.15

DRUGI PROGRAM
Vijesti
TV-kalendar
Zagrebačka panorama
Regionalni program iz Dalmaci
je
Večeras...
Dnevnik
Split: Košarka: »Jugoplastika«
- »Ariš«, I. poluvrijeme
Split: Košarka, II. polurijeme
TV-MIX (15’)
Kolo sreće , ......
»Kuća« - domaći U*

KUĆA — domaći igrani film
Kuca je debitantski igrani Mm redatelja Bogda
naŽižica (Ne nagin'ji se van. Da j što daš. Ram 
snijeg u Munchanuj Snimljen je 1975. i na Pul
skom festivalu isto je godne nagrađen Zlatnom 
arenom To je ptića o utjecajnom poslovnom 
čovjeku koji upoznaje jednu djevojku Ona i 
njezma majka istjerane su iz svoje stare obitelj
ske kuće i sada an junak Smo pomaže da se 
ponovno usele u svoj dom On se ženi djevoj
kom i pokušava obnoviti kuću koju je u toku go
dina propadala. Nema dovoljno novaca za pre
uređenje i počinje se baviti privrednim krimina
lom

Gtavnu ulogu tumači Fabijan Sovagovic, a uz 
njega igraju Jagoda Kaloper. Rade Markovic. 
hanjo Majehc Marija Kohn i drugi. FAn se 
premijetno prikazuje na televiziji.

23.45 Pregled programa za petak

26. 1. 1990.

etak

8.20 TV-kalendar
8.30 -Šaram, baram« - zabavno mu

zički program za djecu TV Sko
pje (4/8)

ZIMSKI ŠKOLSKI PROGRAM
930
9.05
9.10
930
935

1030

Budite se s nama
Sport za dobro jutro 
S ribarima od zore do zore 
Mai i pas, crtani film 
Književna TV-vrteska: Najljepši 
klasični mitovi
(grana serija: Tajni otok. IV. epi-

ZIMSKI ŠKOLSKI PROGRAM

1130 
12.00 
12.30 
1235
12.40 
13.15 
1430 
14.35 
14.45 
1730 
1720
17.50

18.20
18.40
18.45
19.10
19.28 
1930
1953
20.00

Razgovor o jeziku, III
Razvoj ličnosti, III
Crtani film
Vijesti
PROPUSTILI STE - POGLEDAJTE
Kviskoteka
Pregled programa
Vijesti
NOČ I DAN (repriza)
Dnevnik I
Znanstveni program
"Šaram, baram- - zabavno mu
zički program za djecu TV Sko
pje (4/8)
Brojke i slova
Crtani film
Muppet Show (4/26)
Crtani film
Večeras...
Dnevnik II
Sport danas
»Zakon u Los Angelesu- - se
rijski film (9/20)

»ZAKON U LOS ANGELESU« 
— serijski film 9. nastavak:

Vietor SUuontes već se duže vrijeme zabavljaš 
Lauren SeviOom, ženom bogataša, koja nije 
sretna u braku i želi se razvesti. Jodnog se da? 
na javlja SHuentesu da je u samoobrani pucala 
u muža i ubila ga. Zenimlitvo je da je pritom 
imala rukavico, koje je spalila tune bi poslužile 
kao dokaz

Uzela je • suprugov sat i sav novac. Budući da 
joj je muž bio bogat, sumnja je pala na nju. Vic- 
tor ne zna da ti da joj vjeruje da je ubila muža u 
samoobrani iti iz koristoljublja ali je pek brani 
na sudu

20.55 Domaći show program
21.40 Dnevnik III
22.00
23.00
23.05

01.20
01.25

Kulturni magazin: O sole mio 
Vijesti na engleskom jeziku 
NOĆ I DAN
Dome slatki dome
Romanse — serijski film
Čudesni svijet životinja
Vijesti
Pregled programa za subotu

1730
1735
17.45
18.00
18.20

19.27
19.30
19.55
20.00

DRUGI PROGRAM
Vijesti
TV-kalendar
Izlog znanstvenih knjiga 
Zagrebačka panorama 
»Panorama 15« — kronika na ta
lijanskom jeziku i Regionalni 
program ZO Rijeke
Večeras...
Dnevnik
Najava programa 

____ . >Cma Gora u XX. stoljeću« 
— dokumentarna serija (4/10)
20.40
20.50
21.10 
2135

TV-MIX
Skupštinska kronika
Jedan autor, jedan film 
»Al Capone« — američki igrani 
film

AL CAPONE — američki igrani 
film
Gangsterski film Al Capone snimljen je 1959, a 
režirao ga je Richard Wifson. Držeći se činjeni
ca režiser i scenaristi Marvin Wald i Henry Gro 
enberg, pokušati su vjerno rekonstruirati vrije
me i život najpoznatijeg američkog 
A) Caponoa glumipoznali

ubota

programa za subotu

27.1.1990.

8.50 TV-kalendar
IZBOR IZ OBRAZOVNOG PROGRAMA
9.00 Budite se s nama
9.05 -Ptice- - dokumentarna serija.

1030
1030
11.00

13.00

1430

II. epizoda
Tajvanski sindrom
»Pčelica Maja« - crtana serija
»SA — 1« — informativno-revi- 
jalni program
»Saga o Forshyteima«
TELEVIZIJSKI OBITELJSKI MAGA
ZIN
CIKLUS FILMOVA W. DISNEYA: 
»Monkeys Go Home« igrani film 
za djecu

CIKLUS FILMOVA W.
D!SNEYA: »MAJMUNI, IDITE 
KUĆI« — američki igrani film
Jedan Amenkanac dolazi u Francusku. u Pro- 
vansu. gdje je naslijedio imanje - kuću i masli
nik On odluči da ce nastaviti s uzgojem maso
na a u razgovoru s mjesnim župnikom (Ma 
unce Chevatier) saznaje da •mashna beru 
muškarci. žene to čine boljo, a djeca najbolje-. 
Dovitljivom Amerikancu padne na pamet da bi 
po toj logici majmuni još bolje brati masline i

9 on nebe ' čimpanze. Uskogrudni 
skog kraja, zaprepašteni

omodMrc
v dosic

iko

1825 »Teleobjektiv«-dokumentarna 
emisija

19.10 Crtani film
19.28 Večeras....

1930
20.05
20.15

21.45
22.00

2250
23.10

23.15

0130 
0135

12.40
15.55
16.55

17.50
1830

19.27 
1930 
19.55 
1959 
20.15 
21.45 
21.50 
2235
22.50

Dnevnik II
Sport danas 
»Djevićanstvo«-talijansko-ame- 
rički igrani film
Dnevnik III
Smjehotvorci: Branka Veselino- 
vić (humoristička serija (4/7) 
Sportska subota
Vijesti na engleskom jeziku

NOĆ I DAN
— Murphy Brown
Romanse — serijski film 
čuveni plesači
Vijesti
Pregled programa za nedjelju

1030
1130

11.45

12.15

DRUGI PROGRAM
TV-kalendar
»Svijet tišine« - emisija nami
jenjena osobama oštećenog 
sluha
Danas zajedno — informativno- 
zabavna emisija
Wengen: Skijanje, Svjetski kup, 
spust (M) prijenos (1330/14.00)

NOĆ I DAN (repriza)
Predstava za djecu 
Košarka: »Crvena zvezda« — 
»Cibona«, l.pol.
Košarka; ll.pol.
Bor: Stolni tenis — četvrtfinale, 
prijenos (uključenje) 
Večeras...
Dnevnik
Vrijeme
UTRIP
MUZIČKA VEČER
TV-izložba:
TV-feljton
TV-MIX
»Priče Grahama Greena« — se
rijski film (4/13)
Odjava programa

28.1.1990.

930 Vijesti
935 »Rakuni- — crtana serija (4/12)

DJECU: U dobrom društvu sa...
PRIJEPODNE ZA10.00 NEDJELJNO

23.40

edjelja

11.10
12.10
13.10

1435
14.10
16.20

17.10

Poljoprivredna emisija 
Emisija ozbiljne glazbe 
•Sumorna kuća--serijski 
(2/6) 
Vijesti 
NEDJELJNO POPODNE 

film

»Poslije 2000- naučno-popular- 
na serija
"The Gazebo»-amerićki igrani 
film

»SJENICA« — američki igrani 
film
Ovaj je Nm izvrsna komedija Georgea Mar- 
shaKa (Destry ponovno jaše. Crvena podvezica 
I drugi) u kojoj je glavni junak EKotl Nash cije
njeni pisac televizijskih knminaEsfičkih drama 
Jednog dana, stjecajem okolnosti njegov se ži
vot počeo odvijati kao u njegovim romanima. 
Naime, pojavljuje se ucjenjivač koji ima foto
grafiju na kojoj su on t njegova scenograflmja. 
i traži K 000 dolara On nema toMo novaca i u 
očajanju odlučuje ga ubiti Ah što učinili s fe
som?

Uloge tumače Glonn Ford, Debb*- Reyno!ds. 
Car! Rome John McGnver i drugi

18.45
19.10
19.27
1930
2030

■Rakuni«-crtana serija (5/12)
TV-fortuna
Večeras...
Dnevnik II
-Dom za vešanje- - dramska 
serija (1/5)

00.45 Vijesti
00.50 Pregled programa za ponedje

ljak

DRUGI PROGRAM
730 TV-kalendar
735 Vijesti
7.45 NOĆ I DAN (repriza)

10.00 DANAS ZA SUTRA: MOZAIK
13.00 SPORTSKO POPODNE

Wengen: Skijanje - Svjetski 
kup, 
supervelesialom (M) (Snimka
Bg)
16.00 PJ u vaterpolu: »Partiza
na — »Jug«

17.30 Košarka: »Smeli Olimpi- 
ja« - »Jugoplastika«

19.27 Večeras...
19.30 Dnevnik

19.55 Pričice za laku noć
2030 »Pioniri moderne kirurgi

je«—strana dokumentarna seri
je (3/5)

20.55 TV MIX
21.10 TV-poster: Hanka Pa Idu m
21.40 Politički .sukobi u Jugoslaviji 

između dva rata (4 (3/6) — do
kumentarni program

22.40 Odjava programa

01.1990

onedjeljak

8.20 TV-kalendar
8.30 »Šumske priredbe« - emisija 

za djecu (2/6)
8.45 »Radoznali zdravo« - emisija 

za djecu TV Skopje (9/10) 
ZIMSKI ŠKOLSKI PROGRAM

9.00 Budite se s nama
9.05 Sport za dobro jutro
9.10 Prirodne zanimljivosti: Gorski 

Kotar
930 TV-galerije: Secesija u Hrvat

skoj
10.00 Tajanstveni otok, V. epizoda
1030 Vijesti
10.35 Likovna kultura: Ritam na plohi
10.50 Sedmo ćulo
11.00 Engleski jezik: Follow Through, 

15
11.30 ZIMSKI ŠKOLSKI PROGRAM
1235 Vijesti
12.40 ZIMSKI ŠKOLSKI PROGRAM 

»Smiješni ljudi« - sovjetski 
igrani film

14.30 Pregled programa
1435 Vijesti
14.45 NOĆ I DAN (repriza)
17.00 Dnevnik 1
17.20 »Nešto više« — obrazovna emi- 

sfia
17.50 »Šumske priredbe« — emisija 

za djecu (2/6)
18.05 »Radoznali zdravo« — emisija 

za djecu TV Skopje (9/10)
1820 Brojke i slova
18.40 Crtani film
18.45 Dokumentarni program
19.15 Crtani film
19.27 Večeras...
1930 Dnevnik II
19.53 Sport danas
20.00 »Panonski vrh« — drama
21.35 »Argumenti« — vanjska politika
22.05 Dnevnik III
22.25 Vijesti na engleskom jeziku
22.30 NOĆ I DAN

Crna guja
Romanse - serijski film 
Čuveni plesači

00.50 Pregled programa za utorak

DRUGI PROGRAM
17.45 Vijesti
17.50 TV kalendar
18.00 Zagrebačka panorama
1820 Regionalni program ZO Zagreb i 

Hrvatsko Zagorje
1927 Večeras...
1930 Dnevnik
19.55 Pričice za laku noć
20.00 SVIJET SPORTA
20.50 TV-MIX (10')
21.00 Dokumentarna večer
2230 »Slučajni partneri« — serijski 

film (15/19)
2320 Odjava programa

|~Utorak 30.01.1990.

8.20 TV-kalendar
830 Emisija za djecu

ZIMSKI ŠKOLSKI PROGRAM
9.00 Budite se s nama
935 Knjiga za danas
9.10 Zanimljivosti prirode: Vrtovi pri

morskog krša
930 TV-galerija: Starohrvatsko gra

diteljstvo u Dalmaciji
10.00 Tajanstveni otok, VI
1030 Vijesti
1035 Blufonci, VII
11.00 Njemački jezik: Alles Gute 1
1130 Ljekovito bilje mediteranskog 

dijela Jugoslavije
1230 A je to, crtani film
1235 Putopis - Afrika, 3

12.30 Dopuna
1235 Vijesti
12.40 »Wichita« - američki igram film
14.00 ZIMSKI ŠKOLSKI PROGRAM
14.30 Pregled programa
14.35 Vijesti
14.45 NOČ I DAN (repriza)
17.00 Dnevnik I
17.20 Obrazovna emisija
17.50 Emisija za djecu
18.20 Brojke i slova
18.40 Crtani film
18.45 Znanstveni program
19.15 Crtani film
19.27 Večeras...
19.30 Dnevnik
19.53 Sport danas
20.00 LOTO
2035 FESTOVE PREMIJERE: »Čekaj rne 

na nebu« - španjolski igrani 
film

21.40 »Dijalozi« — kontakt program
22.40 Dnevnik
23.00 Vijesti na engleskom jeziku

23.05 EKRAN BEZ OKVIRA - NOĆNI 
PROGRAM KULTURE

0035 Vijesti
00.40 Pregled programa za srijedu

DRUGI PROGRAM
17.45 Vijesti
17.50 TV-kalendar
18.00 Zagrebačka panorama
18.20 Regionalni program Slavonije i 

Baranje
19.27 Večeras...
19.30 Dnevnik
19.55 Pričice za laku noć
20.00 Muzička emisija
20.45 TV MIX
21.00 »Prošlost u sadašnjosti« - do

kumentarna emisija
21.30 ZABAVNI MAGAZIN
2230 »Amorosa« — švedski igrani 

film (112')
00.20 Odjava programaS 31. 01.1990.

rijeda

8.20 TV-kalendar
8.30 »Pipi Duga Čarapa« — emisija 

za djecu (18/21)
ZIMSKI ŠKOLSKI PROGRAM

930 Budite se s nama
935 Sport za dobro jutro
9.10 Zlatna životinjica
9.30 TV-galerija: Likovna akademija 

u Zagrebu
10.00 Tajanstveni otok, VII. epizoda
1030 Vijesti
1035 Koncert
10.50 A je to, crtani film
11.00 Njemački jezik: Alles Gute 2
1130 ZIMSKI ŠKOLSKI PROGRAM
1235 Vijesti
12.40 ZIMSKI ŠKOLSKI PROGRAM 

»Starac i more« — igrani film*
15.15 Pregled programa
15^0 Vijesti
1530 NOĆNI PROGRAM KULTURE, 

(repriza)
17.00 Dnevnik I
17.20 Obrazovna emisija: »Živjeti za

jedno«
17.50 »Pipi Duga Čarapa« - serija za 

djecu (18/20)
18.20 Brojke i slova
18.40 Crtani film
18.45 Putopis
19.15 Crtani film
19.28 Večeras...
1930 Dnevnik II
19.50 Sport danas
20.00 FILMOSKOP

Igrani film
2235 Dnevnik III
22.55 Vijesti na engleskom jeziku
2330 NOČ I DAN

Cosby Show
»Poziv u ponoć« — serijski film
Priča o Rock'n rollu

01.00 Vijesti
01.05 Pregled programa za četvrtak

DRUGI PROGRAM
16.15 Vijesti
16.20 TV-kalendar
1630 Regionalni program ZO Karlov

ca, Siska, Gospića, Bjelovara i 
Varaždina

17.30 LENJINGRAD: PE u klizanju -



Kome je 
smetao
Drago

»Tko pjeva (svira), zlo ne 
misli-, kaže narod. Svirao je 
Drago Paulinec iz Celja na 
našoj Poljani, ali je to neko- 
me zasmetalo, nažalost. Sim
patični. putujući svirač obila
zi gradove Slovenije i Hrvat
ske i za sitne novce uveselja
va šetače, i prolaznike, a u 
Šibeniku je to činio samo tri 
dana. Nestao je jednog jutra 
jer je zasmetao »plavim an
đelima-. za razliku od crno
putih prosjaka, većinom dje

ce. koja umjetnim paraliza
ma ruku i nogu, prose uzduž 
Masne ulice i koje, za razliku 
od Drage, ne dira nitko. Oči
to je da netko ne voli svirku. 
Zato se pitamo: da li je svoje
dobno šibenska glazba, koja 
je bodrila naše košarkaše u 
dvorani na Baldekinu, zaista 
smetala KSJ ili nekom na
šem domaćem? Ili bi netko 
možda, umjesto svirke na Po
ljani više volio mitinge?

Snimio.- V. Polić

M Svi se slažu 
da se - ne slažu

ČOVJEČE (NE) LJUTI SE

Poškaklji me da 
se nasmijemOtkud vjetar kontra u (širom raspuhana) jedra Uprave Naci

onalnog parka »Krka«?
I prijedlog društvenog pravobranitelja samoupravljanja da se 

u rečeni kolektiv uvedu privremene mjere zaštite društvene imovi
ne?

Stanje u NP »Krka« je, kažu, loše, međuljudski odnosi nezado
voljavajući, a sve skupa, tvrde, može biti još gore i gore, no, uza 
sve to - otkud isticanje privremenih mjera kao jedinog i mogućeg 
rješenja, pitanje je sad.

Ljudi se ne slažu, mislim na Nacionalni park, istina, ali ne slažu 
se ni u državi, pa opet nitko i ne pomišlja,-dapače - svi se užasa
vaju, na prisilnu upravu i prisilu uopće.

Ne slažu se u NP »Krka«, ali zato niti ne štrajkaju, ne najavljuju 
izlazak pred zgradu Skupštine općine ili pak odlazak vlakom na 
sjever via Perković - zadovoljni su (i dijele isključivo) onim što 
imaju, a imaju, ružno bi bilo kazati da nemaju, mislim na novac, u 
prvom redu, dobiven s naslova naplate raznih taksi, ulaznica, prila- 
znica, pristupa s kopnene, a bogami, i vodene strane.

Ne slažu se, a nisu se (još uvijek) ni konstituirali, navodno, još 
uvijek su u fazi »osnivanja« i to od 1985. godine, pa naovamo? I što 
onda? Zar nije i bivša »Ptfžba« bila u osnivanju punih šest i pol go
dina, pa je kao takva ušla u »Šibenkin« sastav i što joj (danas) fa
li!? Ui taj prigovor koji se odnosi na nedostatak statuta i uopće tih 
papirnatih momenata? Ma, hajte molim vas! Kao da se od toga živi. 
Zar nema posve nepismenih, oni što bježe od papirologije ka vrag 
od tamjana, pa žive ka mali bog! A u NP »Krka« nisu ni približno 
takvi. Jer da jesu ne bi direktoru tražili i pomoćnika uz to, iako se 
svi slažu da se — ne Slažu! A ne bi, da su takvi, iako neregistrirani, 
podigli rampu ispred skradinskog mosta, stavivši usputno u red 
»divlje« skradinske barkariole, ne bi sistemom sigurnosnih mjera 
usavršili nadzor nad ulazom u NP s lozovačke strane, tako da ptica 
tek može besplatno guštati u ljepotama Slapova, ne bi lako uspje
šno konzervirali gradnju u Zatonu i Skradinu, ne bi obećali ni (da
leko) učešće u rekonstrukciji tromiljske ceste što im mnogobrojne 
posjetitelje nosi... ma, ne bi mnogo toga.

Prema tome i zato - malo strpljenja s onima iz Nacionalnog 
parka »Krka«.

Trvenja dođu i prođu, i najzločestija djeca mijenjaju se vreme
nom, a vremena - ima!

Baš je tref dobiti TEF.
Ali bude i tref.
Bude.
• Halo! Tvornica elektroda i ferolegura Šibenik?
- Da, molim. Koga trebate?
• Radnički savjet, ukoliko je moguće.
- Hmmm ...da. Recite!
• Razdužili ste glavnog direktora, ha?
— Nismo mi.
• Ali pisalo je - Radnički savjet!?
— Čovjek je tražio razrješnicu. Osobno i neopozi

vo!
• I vi mu je dali?
- Neopozivo je neopozivo.
• Kao što je bila neopoziva »raspodjela« od mili

jardu i pol krajem prosinca - »telac poglavac«!?
— Čujte, neke stvari valja lučiti — pitanje direk

tora i ponuđena ostavka stvar su osobnog shvaća
nja trenutka i situacije uopće. Ja ovog momenta ne 
bih ulazio u to i takve stvari. To što je bilo bilo je 
samo zato što je on htio da tako bude, ništa više ni 
manje.
• Zapravo, vi, kao radnički savjet, niste ni imali 

velikog izbora?
- Moguće da i nismo, nismo odista.
• Jer, ako je i postojala dilema, ako je trebalo bi

rati (i izabrati) između direktora i (već isplaćenih) 
»telac-poglavac« osobnih primanja, prirodno da ste 
se odlučili za opću korist?

— Nije tu bilo nikakvih dilema ili ne-dilema! Niti 
smo na takav način postavili stvar.
• Bilo je puno lakše dignuti (i podignuti) ono što, 

navodno, niste zaradili negoli ...?
— Pustite sad to, nema tu nikakvih »navodno««! 

Lako li je sada dijeliti packe i pouke! A gdje ste bili 
jučer, prekjučer i sve one dane kad se imala prilika 

vidjeti i pogledati kako žive i pod kojim uvjetima ra
de zaposleni u TEF-u!? Nije vas bilo, dakako! A sad 
- pitanja i samo pitanja!
• A vi biste radije - bez pitanja?
— Uvijek valja ocijeniti kako i zašto — u protiv

nom je ispaljen ćorak, ćorak i ništa više.
• lako ste vi i ćorkom ubili zeca i to podebelog?
— čovjeka bi trebalo poškakljati da se nasmije. 

Razumi te vi to!
• I tako — kad se direktor usprotivio razdiobi 

onoga čega nema, vi ga jednostavno smijenite?
- Opet se vraćamo na staro, molim vas! Čovjek 

je sam tražio, mi tu nismo mogli ništa.
• A da se kojim slučajem složio i nije podnio 

ostavku, vi biste mu, iz razloga što dijelite ono što 
nemate i svjesno ili pak nesvjesno dovodite firmu u 
tešku ekonomsku situaciju, bili prinuđeni ponuditi 
razrješnicu i kontra njegove volje u vrijeme kad za 
to dođe vrijeme, budući da je za sve što ne valja 
uvijek krivo rukovodstvo tj. direktor!?
- Bilo bi što bi bilo — tko od nas može biti pro

rok!
• Čovjek vas je, dakle, preduhitrio, pročitao vas 

je, digao n« neki.način!?
- ne razmišljamo n* »*1^ način, žao mi je.
• I tko ce, po vašem biti (•U®0*** ®*dm2JiLnit. 

ko neće morati niti visiti u vrijeme kadzau7bo—» 
vrijeme!?

— Bolje bi i pametnije bilo da ljudi brinu svoju 
brigu negoli tuđu.
• Paše vam, čini se, trenutak u kojem vi (samo) 

upravljate, a drugi, u pravilu, odgovara!?
— Ništa mi nismo izmislili, to da se zna.
... I nisu, zaista.
TEF-ovci!

VELIzar

UTOLIKO IH IMAH 
DA Ne ZNAM
KOJI DA l

oTQ 7)E, 
NEMA«, RAZLOGA > 
DA NAM SE PRtKLOUĆiŠ 

štraoku 7

KRIŽALJKA

VODORAVNO: 1. Vrsta ratnog broda. 7. KraL za kazneni 
zakonik. 9. Zavezan u lance. 10.'Stara mjera za dužinu. II. 
Teret, 12. Brodsko uže. konop (prov), 13. Jedna arapska dr
žava, 14. Politički voda. 15. Močvarno zemljište. 16. Dio teku
ćine. 17. Osobna zamjenica, 18. Velika težinska mjera. 20. 
Vrsta peršuna. 23. Grčko slovo. 24. Vradžbina. čarolija. 26. 
Krat za opus. 28. Mariborska tvornica automobila. 30. Za
grebačka modna konfekcija. 32. Zagrebački političko-in- 
formativni tjednik. 34. Šepav čovjek, šepavko (šatr ). 35. Mu
ško ime. 36. Pripadnik jednog našeg naroda. 37 Imperator. 
38. Popularna šibenska klapa. 39 Kem. znak za erbij. 40. Ma
la šumica, lug.
OKOMITO. I. Energetski stroj za pogon strojeva i vozila. 2. 
Uspravan. 3. Propagator i branitelj novih ideja. 4. Naziv jed
nog hotela u •Solarisu-. 5. Trina, 6. Osobna zamjenica. 7. Vr
sta nebeskog tijela. 8 Otok nedaleko od Šibenika jkora- 
Ijarstvo), 10. Španjolski narodni junak (po predaji), 12. Sre
dozemna država. 14. Jedna glazbena oznaka, 16. Automobil-
ska oznaka za Karlovac. 19. Bilježnik, Vrsta
ugostiteljskog radnika, 22 Turističko mjesto nedaleko od 
Šibenika. 24. Pamet, razbor, 25. Strofa u pjesmi, 27. Vrsta 
morske ribe. 29. Prvak, kec, 31 Prenoćište. 33. KraL za na- 
rodnooslobodilaćki rat. 34 Tamna, garava. 36 Riječna riba. 
38 Japanska mjera za dužinu.

LJ. JELOVČlC


